




هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های 
تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید 

نموده اند.
1- رای شماره 139660330001010387 مربوط به پرونده کلاسه 1395114430001001104 آقای سید احمد 
مرعشی فرزند سید حسن در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 168 مترمربع پلاک شماره 11027 اصلی واقع در 

قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند رسمی .)م الف 5524(
2- رای شماره 139660330001011035 مربوط به پرونده کلاسه 1396114430001000599 موسسه فرهنگی 
آیت اله سیستانی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 249 مترمربع پلاک شماره 10586/10 اصلی واقع در قم 

بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند مالکیت مشاعی.)م الف 5534(

مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر 
گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم 
تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را 
به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور 

مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1396/07/18 
تاریخ انتشار دوم: 1396/08/03
محمدرضا ادیبان- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

3 سه شنبه -هجدهم مهر ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4396
اقتصادی

به پایان آمد این دفتر،حکایت همچنان باقیست.این داستان سهام عدالت 
است؛پرونده نیمه کاره ای که بعد از 12 سال اگرچه تکلیف سهامداران آن 
برای دریافت سود تقریبا مشخص شده،اما حکایت سودها و پرونده های ناقص 

همچنان باقیست. 
نگار احمدی: 50 میلیون دارنده سهام عدالت امسال 4 هزار میلیارد تومان 
سود تعلق خواهد گرفت.این خبری بود که حدود 6 ماه پیش معاون اول رییس 
جمهور اعلام کرد. اگرچه پیش از این مشخص نبود که دولت قرار است چه 
میزان سود به دارندگان سهام عدالت بپردازد،اما خبر پرداخت سود،خیلی ها را 
خوشحال و برخی ها را هم البته نگران کرد.کسانی که برگه سهام عدالت در 
دست داشتند،در انتظار به ثمر رسیدن میوه دریافت شده از سالهای دور،چشم 
به راه تصمیم های دولت شدند و در مقابل کارشناسان اقتصادی هم نگران که 
مبادا سودهای تازه موج تازه ای از افزایش نقدینگی و به دنبال آن تورم را راه 

بیندازند.
هنوز ماجرا تعیین تکلیف نشده  دو رییس کمیسیون های تخصصی مجلس 
یعنی محمدرضا پورابراهیمی و غلامرضا تاجگردون روسای کمیسیون های 
اقتصادی و برنامه، بودجه به رییس جمهور نامه نوشتند و او ازو خواستند تا 
جلوگیری  پرداخت سود نقدی به افراد را بگیرد.هشدار دادند که این سودها 
می تواند تبعاتی مثل یارانه نقدی در پی داشته باشد و بازار سرمایه را نیز دچار 

اخلال کند.
البته نگرانی ها درباره سهام عدالت موضوع تازه ای نیست؛از روزی که این سهام 
متولد شد تا به امروز،سهام عدالت یکی از بحث برانگیزترین موضوعات اقتصاد 

ایران بوده است. 

در بازنگری سیاست های کلی اصل 44 قانون اساسی،در بند ج شتاب گرفتن 
رشد و توسعه اقتصادی کشور مبتنی بر اجرای عدالت اجتماعی و فقرزدایی 
در چارچوب چشم انداز 20 ساله کشور در دستور کار قرار گرفت. هدف این 
بنگاههای دولتی مشمول صدر اصل 44  از سهام  واگذاری 80 درصد  بند 
به بخش های خصوصی شرکت های تعاونی سهامی عام و بنگاه های عمومی 
غیردولتی بود. اما در فرآیند کار سیاست های خصوصی سازی در اجرا منحرف 
شد. شرکت های بسیاری به جای خصوصی شدن »خصولتی« شدند. محمود 
احمدی نژاد رییس جمهور وقت در راستای سیاست های فقرزدایی که شعار 
آن را مطرح می کرد، مانورهای تبلیغاتی بسیاری بر روی سهام عدالت اجرا 
کرد که در نهایت طرح نیمه کاره بی سروسامانی از آن برای دولت یازدهم به 

ارث باقی ماند.
اول دو هزار  براساس گزارش های موجود، ارزش سهام عدالت در مرحله 
و 300 میلیارد تومان بود.یکسال بعد با تفسیر تازه ای که از اصل 44 قانون 
اساسی صورت گرفت، دولت وفت اجازه یافت تا 80 درصد سهام کارخانجات، 
بنگاه های بزرگ دولتی را به بخش خصوصی و تعاونی واگذار کند. با تفسیری 
که از اصل 44 صورت گرفت دولت اجازه یافت تا سهام شرکت های بزرگ نظیر 
خودروسازی ها، فولاد، معادن، بیمه، بانک، هواپیمایی، کشتیرانی، نیروگاه ها، 

مخابرات و نفت گاز را واگذار کند. 
تومان سهام  میلیارد  از 142 هزار  بیش  نشان می دهد که  آمارها   برخی 
واگذار شده که حدود 30 هزار  پانزده سال گذشته  شرکت های دولتی در 
میلیارد تومان این سهام مربوط به سهام عدالت بوده است. قرار بود پرونده 
خصوصی سازی در سال 93 بسته شود، اما  گویا این قصه هنوز هم سر دراز دارد.

رونمایی در اسفند ، تعیین تكلیف در مهر
از روزی که دولت یازدهم سرکار آمد تا آخرین ماههای فعالیت دولت اول 
حسن روحانی،ساماندهی به پرونده ناتمام خصوصی سازی و تعیین تکلیف 
سهام عدالت در دستور کار دولت قرار داشت. اسفندماه سال گذشته اسحاق 
جهانگیری، معاون اول رئیس جمهور از سامانه ای رونمایی کرد که بر مبنای 
آن مقرر شد تا کسانی که طی 10 سال گذشته سهام عدالت دریافت کرده 

اند،به سود برسند.
جهانگیری گفته بود که:» امروز می توان گفت سهام عدالت به معنای این است 
که 50 میلیون نفر از شهروندان این کشور مالک بخشی از دارایی های دولت 
هستند  که ارزش این دارایی بیش از 55 هزار میلیارد تومان است. بنابراین می 
توان با افتخار گفت که 50 میلیون از مردم ایران با اقدامی که تاکنون صورت 
گرفته 55 هزار میلیارد تومان دارایی از دولت جدا کرده و به مالکیت خود 

درمی آورند.«
پس از رونمایی از این سامانه کار تکمیل اطلاعات دارندگان سهام عدالت آغاز 
شد.در نیمه شهریور ماه سازمان خصوصی سازی اعلام کرد که دارندگان این 
سهام ملزم به پرداخت مابه التفاوت سود واریز شده از سوی دولت هستند تا 
سهام به نام آنها ثبت شده و از این پس در لیست پرداخت سود این سهام قرار 

بگیرند.
سودی كه تعیین تكلیف شد

آنطور که میرعبدلله پوری حسینی رییس سازمان خصوصی سازی اعلام کرده 
، به دارندگان این سهام در  مرحله اول سودی بین 130 تا 150 هزار تومان 
تا پایان نیمه اول سال جاری پرداخت خواهد شد. سودی که شرکت ها قرار 
است هرسال بعد از برگزاری مجامع خود آن را به سهامداران سهام عدالت 

پرداخت کنند. 
به دنبال این اعلام، سازمان خصوصی سازی در اطلاعیه ای اعلام کرد که 
همه شرکت هایی که سهام عدالت دارند، مجمع خود را برگزار کرده اند و سود 
سهام عدالت را تعیین کرده اند. پس از این مرحله اعلام شد که سه هزار و 345 
میلیارد تومان سود برای مشمولین سهام عدالت در شرکت های سرمایه پذیر 
مصوب شده است.به دنبال آن مقرر شد تا رقمی  حدود 700تا 800میلیارد 

تومان هم سود هلدینگ خلیج فارس به سود بقیه شرکت ها اضافه شود.
به گفته پوری حسینی رییس سازمان خصوصی سازی تا پایان شهریور ماه 
حدود 49 میلیون نفر برای سهام عدالت به صورت قطعی ثبت نام کرده اند و 
قرار است سود سهام عدالت تاپایان سال در سه مرحله واریز شود.به گفته او در 
هر نوبت همه 49 میلیون نفر یکدفعه سود نمی گیرند، بلکه مرحله به مرحله 

واریز سود صورت خواهد گرفت.
اگرچه فرصت قانونی برای تکمیل مابه التفاوت سهام عدالت مشمولان یکبار 
دیگر تمدید شده،اما گزارش ها نشان می دهد تاکنون تنها 500 میلیارد تومان 
به حساب سازمان خصوصی سازی برای پرداخت سهام عدالت واریز شده است.
هرچند پوری حسینی گفته که شرکت ها 5 ماه دیگر فرصت قانونی برای 
پرداخت دارند، اما در عین  47 میلیون سهام گیرنده هم  دهک بندی شده  و 

قرار است پرداخت ها از دهک های پایین شروع شود.
می  تکلیف  تعیین  عدالت  سهام  پرونده  زودی  به  که  معناست  بدان  این 
شود؛هرچند که نقدها به شیوه پرداخت سودهای سهام عدالت باقیست اما آنچه 
مهم است اینکه دولت حسن روحانی این کار روی زمین مانده را به سرانجام 
رساند.در میانه راه شاید بتوان برای اعتراض ها و نقدها راه های میان بر برگزید.

سهام عدالت ماندگار شد

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس 
گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید 

نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330002019895 شماره  رای   -1
1395114430002000437 آقای سید محمد حسینی فرزند سید اسداله 
در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 136 
مترمربع پلاک شماره فرعی از 1867 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 

اداره دو قم خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی.)م الف 5504(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330002019544 شماره  رای   -2
فرزند  صدیق  موسوی  ابوالفضل  سید  آقای   1396114430002000004
سید محمود در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت 90/14 مترمربع پلاک شماره فرعی از 1794- اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از حسین همتی 

مرکید.)م الف 5368(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330002019430 شماره  رای   -3
فرزند علی جعفر در  اندام کفیلی  1392114430002003726 خانم گل 
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 162/05 
مترمربع پلاک شماره 103/294 فرعی از 1941 اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از اردو عزتی .)م الف 5512(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330002019285 شماره  رای   -4
1391114430002013938 خانم نرگس ترابی فرزند محسن در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 82/15 مترمربع 
پلاک شماره فرعی از 2191 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 

قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از رضا بیگدلی .)م الف 5514(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330002007219 شماره  رای   -5
1391114430002012151 آقای مصطفی الف خانی فرزند قیه حسن در 
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 62/50 
مترمربع پلاک شماره 407 فرعی از 1878 اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی.)م الف 

)5517
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330002011838 شماره  رای   -6
1391114430002008452 آقای حسین علی نیای آهندانی فرزند صفرعلی 
در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
45/62 مترمربع پلاک شماره فرعی از 2446 اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از سید حسین میرامیدی 

.)م الف 5507(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330002019542 شماره  رای   -7
1395114430002001321 آقای احمد جاویدانی فرزند حسین در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 22/39 مترمربع 

پلاک شماره 28 فرعی از 2739 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 
دو قم خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی.)م الف 5532(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330002019883 شماره  رای   -8
1396114430002000411 خانم زینب شاملوئیان فرزند احمدعلی در 
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 49 
مترمربع پلاک شماره فرعی از 2217 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی .)م الف 

)5527
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و 
انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به 
مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص 
ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت 
اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را 
اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه 
و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل 
نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه 

متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1396/07/18
 تاریخ انتشار دوم: 1396/08/03
مرتضی نورانی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

شرکت های غیرقانونی پیش فروش خودرو 
اعلام شد

سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان اسامی هفت شرکتی که به صورت 
غیرقانونی خودرو پیش فروش می کردند را اعلام کرد.

به گزارش ایسنا، آنطور که در قانون صیانت از حقوق مصرف کنندگان خودرو آمده 
است، تنها شرکت هایی امکان پیش فروش خودرو دارند که مجوز داشته باشند و باید 

با متخلفانی که خارج از این چهارچوب عمل می کنند برخورد قانونی شود.
در همین راستا و جهت افزایش سطح آگاهی و پیشگیری از تضییع حقوق مصرف 
کنندگان در بازار خودرو و همچنین صیانت از حقوق متقاضیان خرید خودرو به 
استناد ماده )5( آیین نامه اجرایی قانون حمایت از حقوق مصرف کنندگان خودرو، 
سازمان حمایت حقوق مصرف کنندگان و تولیدکنندگان اسامی شرکت های متخلف 

در پیش فروش خودرو را به ایسنا اعلام کرد.
بر این اساس،   عملکرد شرکت های »عظیم خودرو«، »مفتاح رهنورد«، »داتیس 
خودرو«، »طاها خودرو«،   »شهر خودرو«، »آداک خودرو« و »پرشین پارس« در 

پیش فروش خودرو به دلیل نداشتن مجوزهای لازم، غیرقانونی اعلام شده است.
چهار نکته در خصوص حقوق مصرف کنندگان خودرو نیز به این شرح است:

1- براساس ماده 4 قانون حمایت از حقوق مصرف کنندگان مصوب 1388/7/15 
مجلس شورای اسلامی و ابلاغیه شماره 53887/125612 مورخ 1395/10/12 ستاد 
فرماندهی اقتصاد مقاومتی شرکت های فاقد نمایندگی رسمی امکان واردات خودرو 

به کشور را ندارند.
2- شرکت های پیش فروش کننده خودرو به استناد ماده 5 آیین¬ نامه اجرایی 
قانون حمایت از حقوق مصرف کنندگان خودرو موضوع تصویب نامه شماره 7415/ت 
51681 ها مورخ 1395/1/28 هیات وزیران مکلف به اخذ مجوز پیش فروش خودرو 

از وزارت صنعت، معدن و تجارت هستند .
3- تبلیغات پیش فروش خودرو توسط شرکت های فاقد مجوز قانونی، مصداق 
تبلیغات خلاف واقع و اغواکننده بوده و مستند به ماده 7 قانون حمایت از حقوق 
مصرف کنندگان که اعلام می شود " تبلیغات خلاف واقع و ارائه اطلاعات نادرست که 
موجب فریب یا اشتباه مصرفکننده از جمله از طریق وسایل ارتباط جمعی، رسانههای 

گروهی و برگههای تبلیغاتی شود، ممنوع است " و خلاف قانون تلقی می شود .
4- بر اساس گزارشات مردمی که به سامانه دریافت و رسیدگی به شکایات این 
سازمان واصل شده و رصد و پایش بازار، شرکت های "عظیم¬ خودرو"، "مفتاح 
رهنورد"، "داتیس خودرو"، "پرشین پارس"، "طاها خودرو"، "شهر خودرو" و " آداک 
خودرو" فاقد هرگونه نمایندگی رسمی واردات یا مجوز پیش فروش هستند؛ بنابراین 
اقدامات این شرکت ها خلاف قانون بوده و موجب تضییع حقوق مصرف کنندگان 

خواهد شد .
بر این اساس سازمان حمایت از هموطنان مؤکداً تقاضا کرده که از خرید خودرو 
در قالب پیش فروش از شرکت های مذکور و مشابه  خودداری کنند و قبل از خرید 
یا پیش خرید خودرو یا پرداخت هرگونه وجه یا عقد قرارداد برای خرید خودرو به 
مجوزهای قانونی به خصوص ثبت نمایندگی رسمی واردات و مجوز پیش فروش 

خودرو توجه کافی را داشته باشند. .
سازمان حمایت حقوق مصرف کنندگان و تولیدکنندگان شماره تلفن 22058560 
را برای پاسخگویی به اصالت آگهی صادره اعلام و سامانه دریافت و رسیدگی به 
شکایات مردمی این سازمان با شماره تلفن 124 در سراسر کشور را آماده دریافت و 

رسیدگی به گزارشات و شکایات مردمی در این زمینه معرفی کرده است.

رئیس کمیسیون عمران مجلس،گفت:سالانه باید 1میلیون 
مسکن تولید شود اما در حال حاضر سالانه 150هزارمسکن 
تولید می شود که با ادامه این شرایط مسکن به مرحله انفجار 

می رسد و قیمت مسکن افزایش می یابد. 
دوره  افزایش  خصوص  در  کوچی  رضایی  محمدرضا 
بازپرداخت وام های مسکن، اظهار داشت: امروز جامعه هدف 
ما که به صورت جدی برای مسکن آنها مطالبه گری می کنیم 
افرادی با درآمدهای متوسط روبه پایین هستند، افرادی که 
وضعیت مالی مناسبی دارند در خصوص مسکن مشکلی 
ندارند و 2 میلیون 500 واحد خالی موجود در کشور متعلق 

به این افراد سرمایه دار است.
رئیس کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی با بیان 
اینکه در زمینه وام مسکن در خصوص لایه میانی رو به 
پایین جامعه صحبت می کنیم افرادی مانند کارمندان دولت، 
کارگران و کسبه ضعیف، گفت: باید به این قشر تسهیلات 
داد تا صاحب مسکن شوند، صندوق های مانند اجتماعی و 
پس انداز تعریف شده که باید افراد در ابتدای کار مبلغی را 
در این صندوق ها قرار دهند؛ برخی از افراد حتی توانایی 
پرداخت پس انداز اولیه را نیز ندارند. نماینده مردم جهرم در 
مجلس شورای اسلامی با اشاره به اینکه وامی که به این افراد 
داده می شود مبلغ اقساط بازپرداخت آن بیشتر از حقوق و 
درآمد افراد است، اضافه کرد: طبیعی است که فردی با یک 
میلیون و 250هزار تومان توانایی بازپرداخت وام با اقساطی 

معادل 50درصد حقوق خود را ندارد.
واقعا می خواهیم  اگر  اینکه  بر  تاکید  با  رضایی کوچی 
مردم صاحب خانه شوند مبلغ تسهیلات مسکن را افزایش 
دهیم و بازپرداخت اقساط این تسهیلات نیز باید متناسب 
با درآمد این قشر از جامعه باشد، تصریح کرد: این اتفاق 

صورت نمی گیرند و به همین دلیل از صندوق های پس انداز 
مسکن استقبال نمی شود، راهکار دولت این است که حجم 
تسهیلات را افزایش دهد و بازپرداخت آن را طولانی کند تا 

مردم از وام های مسکن استقبال کنند.
وی با بیان اینکه باید سالانه یک میلیون مسکن تولید 
تولید  مسکن  150هزار  سالانه  حاضر  حال  در  اما  شود 
می شود، تصریح کرد: با ادامه این شرایط مسکن به مرحله 
انفجار می رسد و قیمت مسکن افزایش می یابد و بازار کاری 

برای دلالان و  واسطه گران ایجاد می شود.
نماینده مردم جهرم در مجلس شورای اسلامی با اشاره 
به اینکه در حال حاضر مسکن به دلیل عدم ساخت در حال 
رکود است و تولید و ساختی وجود ندارد، اضافه کرد: زمانی 
که تولید مسکن وجود نداشته باشد شاهد عدم فعالیت 
کارگران و مهندسین ساختمانی هستیم همچنین درآمد 
شهرداری وجود ندارد و بسیاری از کارخانه جات مرتبط بر 

مسکن تعطیل هستند.
در  اسلامی  شورای  مجلس  عمران  کمیسیون  رئیس 
پایان خاطر نشان کرد:با عدم پرداخت وام مسکن کماکان 

یخ زدگی و رکود بازار مسکن ادامه دار است.

رئیس کمیسیون ویژه حمایت از تولید ملی در مجلس با 
تأکید بر لزوم شفاف سازی در حوزه اخذ مالیات بر ارزش 
افزوده گفت: باید با اصلاح نظام مالیاتی از فرار مالیاتی در 

کشور جلوگیری شود. 
حمیدرضا فولادگر، رئیس کمیسیون ویژه حمایت از تولید 
ملی و نظارت بر اجرای اصل 44 قانون اساسی دیروزدر 
نشست با فعالان اقتصادی شهرستان سیرجان گفت: تجربه 
بیانگر این است مدیریت استان کرمان در سال های گذشته 
بیشتر تمرکز روی مسائل کاری داشته تا مسائل سیاسی که 

انجام این مهم توانسته در توسعه استان کرمان موثر باشد.
رئیس کمیسیون ویژه حمایت از تولید ملی در مجلس 
افزود: باید از تمامی ظرفیت ها برای توسعه شهرستان ها 
استفاده شود و در این راستا بخش خصوصی مورد حمایت 
قرار گیرد البته می توان از ظرفیت شبه دولتی ها نیز در بخش 

مولد اقتصاد بهره گرفت.
فولادگر تصریح کرد: فعالان اقتصادی می توانند از ظرفیت 
کمیسیون ویژه حمایت از تولید ملی برای رفع مسائل خود 
استفاده کنند و در این راستا کارگروه های تقویت کسب 
و کار، حمایت از تولید داخل، اشتغال در کمیسیون ویژه 

از تولید تشکیل شده و مسائل را در این حوزه   حمایت 
پیگیری می کنند.

با اشاره  از تولید ملی   رئیس کمیسیون ویژه حمایت 
افزود:  کمیسیون  این  اطلاع رسانی  پایگاه  راه اندازی  به 
و  مسائل  می توانند  اقتصادی  فعالان  و  تولید کنندگان 
به  اطلاع رسانی  پایگاه  این  طریق  از  را  خود  دغدغه های 
نمایندگان عضو کمیسیون ویژه حمایت از تولید ملی منتقل 
کنند؛ همچنین کمیسیون پیگیری های نظارتی خود را نیز 
انجام می دهد و اگر نیاز به بازنگری قوانین باشد در این راستا 

نیز رسیدگی های لازم را انجام می دهد.
وی ادامه داد: مسائل مالیات بر ارزش افزوده باید رفع شود 
و در این حوزه شفافیت وجود داشته باشد، بنابراین باید با 
اصلاح نظام مالیاتی از فرار مالیاتی در کشور جلوگیری شود.

بر اساس این گزارش هادی قوامی؛ نایب رئیس کمیسیون 
برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی در این نشست گفت: 
اقدامات خوبی برای توسعه شهرستان سیرجان انجام شده 

که باید این اقدامات پیگیری شود.
قوامی با اشاره به بازدید از کارخانجات تولید انواع تلویزیون 
و لوازم خانگی شرکت صنایع گلدیران در سیرجان افزود: 
باید از موضوع انتقال تکنولوژی به کشور حمایت شود چرا 
که حداقل با انجام این کار زمینه برای اشتغالزایی مردم در 
مناطق مختلف فراهم می شود و تکنولوژی های داخلی نیز 
ارتقاء می یابد. این عضو کمیسیون ویژه حمایت از تولید ملی 
در مجلس افزود: باید در زمینه اخذ مالیات بازنگری هایی 
انجام شود و مالیات عملکرد از 25 درصد به 20 درصد 
کاهش یابد تا زمینه کاهش بهای تمام شده تولید فراهم 
شود و نکته دیگر اینکه باید به مسائل هدفمندی، رسیدگی 

و یارانه بخش تولید پرداخت شود.

رئیس کمیسیون عمران مجلس :

سالانه باید یک میلیون واحد مسکونی در کشور ساخته شود
رئیس کمیسیون ویژه حمایت از تولید ملی در مجلس :

مهار فرارهای مالیاتی با اصلاح نظام مالیاتی ممکن می شود
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رسن: 

پول های میلیاردی را به خاطر پرسپولیس رد 
کردم

بازیکن عراقی تیم فوتبال پرسپولیس از روزهای خوب خود با این تیم می گوید. 
او تاکید کرد که برای حضور در پرسپولیس رقم های میلیاردی را رد کرده است.

بشار رسن یکی از خریدهای خوب پرسپولیس در تابستان بود که از نیروی هوایی 
عراق به سرخ پوشان پایتخت پیوست. این بازیکن عراقی در گفت وگویی که با سایت 
فوتبال عراق داشت درباره پیشنهاد پرسپولیس، اظهار کرد: پرسپولیس چند بار به 
من پیشنهاد داد و اصرار داشت که من را جذب کند. باید بگویم که پیشنهاد مالی 
پرسپولیس کمتر از همه پیشنهادهای من بود. من می توانستم با ماندن در لیگ 
عراق پول بیشتری دریافت کنم. با این حال پرسپولیس را انتخاب کردم. او ادامه  
داد: پرسپولیس قهرمان لیگ برتر ایران است و به نیمه نهایی لیگ قهرمانان آسیا راه 
یافته است. به خاطر پرسپولیس پیشنهادهای میلیاردی را رد کردم. من لیگ ایران 
را انتخاب کردم. تفاوت بین لیگ ایران با عراق از زمین تا آسمان است. لیگ ایران را 
انتخاب کردم چون می خواهم با پرسپولیس پیشرفت کنم و دیده شوم. من در ایران 
زیر نظر مربی خوبی به نام برانکو ایوانکوویچ کار می کنم و خدا را شکر تا الان وضعیت 
خوب بوده است. او درباره مشکل خود در پرسپولیس، بیان  کرد: مشکل اصلی که 
دارم زبان فارسی است چرا که نمی توانستم به خوبی با بازیکنان رابطه برقرار کنم. 
الان بعد از دو ماه وضعیت بهتر شده است. می توانم چند کلمه فارسی صحبت 
کنم و با هواداران هم رابطه خوبی دارم. رسن درباره شکست سنگین برابر الهلال، 
گفت : متاسفانه شکست سنگینی خوردیم و هواداران خشمگین هستند. الهلال از 
فرصت های خود به خوبی استفاده کرد و چهار گل به ثمر رساند. کار سختی در 
دیدار برگشت داریم اما نهایت تلاش خود را می کنیم. امیدوارم که با تیم پرسپولیس 

روزهای خوبی را تجربه کنم. ما 30 میلیون هوادار داریم.

کار سخت شفر برای نیم فصل؛

دومین بازیکن خروجی استقلال کیست؟
سرمربی جدید آبی پوشان که به نظر می رسد با شناخت خوبی از بازیکنان هدایت 
این تیم را پذیرفته، برای نیم فصل و انتخاب ورودی ها و خروجی های تیمش کار 
سختی پیش رو دارد. لیست بازیکنان بزرگسال تیم فوتبال استقلال در ابتدای فصل 
تکمیل شد تا هیچ جای خالی در آن وجود نداشته باشد. بزرگسال حساب شدن 
محسن کریمی که قبل از فصل دست آسیب دیده اش را به تیغ جراحان سپرده 
بود، باعث شد تا مسئولان باشگاه برای بالانس کردن لیست بزرگسالانشان نام این 
بازیکن را از لیست خود خارج کنند تا در نیم فصل اول از همه داشته های خود 
استفاده ببرند. وینفرد شفر سرمربی جدید آبی پوشان از هفته نهم هدایت این تیم 
را بر عهده گرفته و یکی از اصلی ترین وظایف او بالانس کردن لیست تیمش در 
نقل و انتقالات زمستانی است. از یک سو باید نام محسن کریمی به لیست اضافه 
شود و از سوی دیگر شفر از باشگاه درخواست کرده تا بهنام برزای را نیز به تیم 
بازگردانند. این نشان می دهد که در بدترین حالت ممکن آبی ها در نیم فصل دو 
ورودی دارند و لیست آنها هیچ جای خالی ندارد. مجتبی جباری یکی از نفراتی 
است که احتمال خروجش از لیست این تیم زیاد است. او در آخرین روزهای حضور 
منصوریان در استقلال توسط اعضای هیات مدیره از حضور در تمرینات منع شد و 
تاکنون هم به تمرینات تیم بازنگشته است تا مشخص شود شانس او برای حضور 
مجدد در استقلال ضعیف است. در این صورت لیست استقلال در قبال این تک 
خروجی اش با دو ورودی روبرو است. شفر ناچار است اگر کریمی و برزای را با هم 
بخواهد )که گویا می خواهد( روی نام دو بازیکنش قلم قرمز بکشد؛ دو بازیکنی که 
به احتمال زیاد یکی از آنها مجتبی جباری خواهد بود. این که دومین بازیکن مازاد 
چه کسی خواهد بود، سئوالی است که پاسخ آن را عملکرد نفرات کنونی این تیم 
از الان تا پایان نیم فصل مشخص می کند. در واقع این موضوع باعث می شود تا 
رقابتی فشرده بین بازیکنان استقلال شکل بگیرد تا نامشان از لیست شفر در نیم 
فصل دوم خط نخورد.  همه این ها در صورتی است که شفر به بازیکن دیگری در 
پستی دیگر احساس نیاز نکند چرا که در این صورت تعداد خروجی های استقلال 

هم طبیعتا بیشتر خواهد شد.

اعلام شرط بازگشت عالیشاه به پرسپولیس
 هافبک پیشین پرسپولیس فقط در یک صورت اجازه بازگشت به این تیم را خواهد 
داشت.  امید عالیشاه در حالی از روز گذشته در تمرینات تراکتورسازی حاضر شد که 

به احتمال قوی در نیم فصل دوم برای این تیم به میدان خواهد رفت.
عالیشاه اگرچه یک نیم فصل دیگر از قراردادش با باشگاه پرسپولیس مانده است اما 
برای بازگشت به این تیم در نیم فصل باید جایگزین یکی از سرخپوشان شود که 

برانکو ایوانکوویچ هنوز موافقت خود را با این موضوع اعلام نکرده است.
مسئله دیگر این است که گفته می شود بر اساس قوانین جدید سازمان لیگ هر 
بازیکنی از باشگاه به دوران خدمت سربازی برود این مدت شامل قرارداد او می شود 
که در این صورت عالیشاه در نیم فصل بازیکن آزاد خواهد بود و نمی تواند سرخپوش 
شود. با این حال فریبرز محمودزاده این موضوع را تایید نکرد و اظهار داشت: 
»عالیشاه طبق قوانین یک نیم فصل دیگر تحت قرارداد باشگاه پرسپولیس است 
و با توجه به اینکه به اجبار به خدمت سربازی رفته بعد از پایان دوران سربازی اش 
می تواند در زمان نقل وانتقالات به این تیم برگردد. هر چند این موضوع باید در 
کمیته تعیین وضعیت بررسی شود تا بتوان جواب قطعی داد.« عالیشاه در شرایط 
فعلی از شانس بسیار کمی برای برگشت به پرسپولیس برخوردار است و اگر در 
نیم فصل که پایان دوران خدمت سربازی اوست نتواند سرخپوش شود آن وقت 
با توجه به محرومیت باشگاه پرسپولیس از دو پنجره نقل و انتقالات این بازیکن تا 
زمستان سال بعد اجازه بازگشت به پرسپولیس را نخواهد داشت. با شرایط اعلام 
شده عالیشاه برای بازگشت به پرسپولیس در نیم فصل اول باید منتظر نظر کمیته 
تعیین وضعیت فدراسیون باشد و اینکه برانکو او را به جای بازیکن دیگری بخواهد 

که احتمالش خیلی کم است.

فرصت محدود مهاجم پرسپولیس برای 
اعتراض به حکم فیفا

مهاجم تیم فوتبال پرسپولیس تا پایان هفته فرصت اعتراض به حکم فیفا را دارد.
طبق حکم فدراسیون بین المللی فوتبال در خصوص محرومیت 4 ماهه مهدی 
طارمی از حضور در مسابقات رسمی این بازیکن تا بامداد جمعه فرصت اعتراض 
دارد. مهاجم ملی پوش پرسپولیس که برای اعتراض به این حکم با وکیل سوئیسی 
خودش مشورت می گیرد قرار است بلافاصله پس از بازی روز سه شنبه تیم ملی 
ایران مقابل روسیه، نسبت به این حکم معترض شود. طارمی می خواهد باقی 
مانده محرومیت خودش را به حالت تعلیق درآورد تا بتواند سرخپوشان را در دیدار 
برگشت پرسپولیس مقابل الهلال عربستان همراهی کند. تیم فوتبال پرسپولیس 
دیدار برگشت مرحله نیمه نهایی لیگ قهرمانان آسیا را 25 مهر در ورزشگاه سلطان 

بن قابوس مسقط مقابل الهلال عربستان برگزار می کند.

پارس جم، حافظ تنها خط تیره جدول لیگ برتر
تیم پارس جنوبی جم هرگز دوست ندارد تنها خط تیره جدول لیگ برتر از بین برود.  
پارس جنوبی جم با اینکه اولین سال حضورش در لیگ برتر را سپری می کند، اما 
توانسته نتایج خوبی به دست آورد و حالا با 18 امتیاز به تنهایی در صدرجدول قرار 
گرفته است.  شاگردان مهدی تارتار با عملکرد خوبی که در 8 مسابقه قبلی داشتند، 
هیچ باختی را تجربه نکردند و تنها خانه جدول لیگ برتر که خالی مانده باخت های 
پارس جنوبی است. پارس جم حالا امیدوار است در ادامه مسابقات لیگ برتر نیز 
هیچ باختی را تجربه نکند. آنها در هفته نهم مقابل تراکتورسازی قرار می گیرند و با 
توجه به برگزاری بازی در تبریز کار سختی خواهند داشت، اما بی تردید برای حفظ 

صدرنشینی و البته نباختن در لیگ پا به زمین می گذارند.

کاپیتان پیشین استقلال در انتظار اعلام نظر 
کمیته فنی

کمیته فنی استقلال پس از بررسی گزینه های دستیاری سرمربی این تیم، نظر 
نهایی در مورد فرهاد مجیدی را اعلام خواهد کرد. سیدرضا افتخاری با بیان این 
مطلب که رزومه فرهاد مجیدی در کمیته فنی باشگاه بررسی می شود تا در صورت 
تایید بعنوان یکی از دستیاران به شفر پیشنهاد شود، شانس رسیدن کاپیتان سابق 
استقلال به نیمکت این تیم را تایید کرد. این در حالی بود که مدیرعامل آبی ها در 
واکنش به مطرح شدن نام مجیدی توسط شفر در اولین نشست خبری اش در 
تهران از واژه »اشتباه لپی« استفاده کرده بود. مدیرعامل استقلال به این ترتیب 
چراغ سبز خود را برای پیوستن فرهاد مجیدی به کادر فنی تیمش را نشان داد تا 

این باشگاه در آستانه اتفاقی قرار گیرد که قطعا خوشایند هواداران آن خواهد بود.

سه شنبه -هجدهم مهر ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4396

تیم های ملی ایران و روسیه فردا ساعت 19:30 در دیداری دوستانه در یکی 
از ورزشگاه های مرببان جام جهانی به میدان می روند.

 دیدار دوستانه تیم های ملی ایران و روسیه امروز )سه شنبه( ساعت 19:30 
در ورزشگاه شهر کازان برگزار می شود؛ دیداری که بر خلاف هفت سال قبل 
اهمیت بسیار زیادی دارد. هر دو تیم برای جام جهانی 2018 روسیه آماده 

می شوند.
روسیه )میزبان جام جهانی( به عنوان نخستین تیم و ایران به عنوان سومین 
تیم حضورشان در جام جهانی قطعی شده و این بازی، محک خوبی برای 

هر دو تیم است. تیم ملی ایران به خاطر صعود زودهنگام به جام جهانی و 
رکورد بی شکستی در سال 2016، به عنوان یکی از شگفتی های این رقابت ها 
مطرح شده و برای روس ها هم جالب است که با چنین تیمی روبه رو شوند.

حضور چندین بازیکن ایرانی در فوتبال روسیه، موجب شده فوتبال ایران 
برای روس ها غریبه نباشد. بدون شک سردار آزمون، پدیده فوتبال ایران و 

لیگ برتر روسیه، چهره نخست این میدان است.
این بازی از یک جهت دیگر برای ایران اهمیت دارد. حضور روسیه به واسطه 
میزبانی در سید نخست قرعه کشی جام جهانی قطعی است اما ایران برای 

حضور در سید سه، باید در این بازی به پیروزی برسد تا سقوط زیادی در 
آخرین رنکیگ فیفا نداشته باشد.

** دست بالاتر ایران برابر روسیه
شاگردان کارلوس کی روش در حال حاض در رده 25 جهان قرار دارند. تیم 
ملی در پنج بازی گذشته خود، سه پیروزی و دو تساوی را به دست آورده و 
در آخرین مصاف خود با تیم های اروپایی توانست مونته نگرو را با حساب 2 
بر یک شکست دهد. ایران هفته گذشته نیز توانست توگو را با حساب 2 بر 

صفر در آزادی شکست دهد.
** جای خالی نسل طلایی روسیه در تیم ملی

تیم ملی روسیه در حالی تیم 55 جهان است که نسبت به سال  گذشته افت 
کرده و نسل طلایی خود در دهه نخست قرن بیست یک میلادی را ندارد. 
آنها در جام کنفدراسیون ها هم دور از انتظار ظاهر شدند و در دور گروهی 

مغلوب پرتغال و مکزیک شدند تا از صعود به مرحله بعد جا بمانند.
** تقابلی كه ایران پیروز آن بود

دو تیم در شرایطی به میدان می روند که نسبت به هفت سال قبل تغییرات 
زیادی داشته اند و شاید جایگاه هر دو تیم عوض شده باشد.

نخستین بازی ایران و روسیه، 20 بهمن 1389 در شهر ابوظبی برگزار 
شد و ایران با تک گل محمدرضا خلعتبری در دقیقه 90 به پیروزی رسید. 
در آن بازی، روسیه با بازیکنان سرشناس خود مانند آندری آرشاوین، یوری 
ژیرکوف، رومن پاولیوچنکو و ... در رده دوازدهم جهان قرار داشت و بسیار 
قدرتمند بود. در سوی مقابل ایران در شرایطی به میدان رفت که شرایط 
مساعدی نداشت و علیرضا منصوریان هدایت این تیم را به طور موقت در 

اختیار گرفته بود.
مهم ترین چهره بازی نه در داخل زمین و روی نمیکت، بلکه روی سکوهای 
ورزشگاه بود. کارلوس کی روش که دو روز قبل از بازی برای قبول هدایت تیم 
ملی به تهران آمده بود، در ورزشگاه حضور داشت و برای نخستین بار بازی 

ایران را از نزدیک تماشا می کرد.
علاوه بر سید جلال حسینی، احسان حاج صفی، آکینفیف و ژیرکوف که 
باز مانده های آن بازی هستند، باید کی روش را هم بازمانده همان بازی در 
ابوظبی تلقی کرد. با آن بازی، کی روش از روی سکوها به روی نیمکت ایران 
منتقل شد و حالا تیم به مراتب قدرتمندتری نسبت به هفت سال قبل 

ساخته است.

ایران - روسیه

 شبیه سازی جام جهانی در کازان

در  ایران  یوفا گفت: دستاورد  به سایت  ایرانی  ملی پوش 
مرحله نهایی انتخابی جام جهانی 2018 روسیه فوق العاده 

بوده است.
تیم  ملی فوتبال روسیه  10 اکتبر 2017 میلادی )18 
مهر ماه سال جاری( در ورزشگاه کازان میزبان ایران است. 
تیمی که به جام جهانی 2018 روسیه راه یافته است. یک 
روز پیش از آغاز این بازی سایت رسمی یوفا مصاحبه ای با 
سعید عزت اللهی، یکی از 3 ملی پوش ایرانی شاغل در لیگ 
برتر فوتبال روسیه انجام داد. او در این رقابت ها برای تیم های 
تیم  و هم اکنون عضو قرضی  بازی کرده  آنژی  و  روستوف 
آمکار است. مصاحبه سعید عزت اللهی با سایت رسمی یوفا 

را می خوانید:
بازی سختی خواهد بود

سعید عزت اللهی با اشاره به بازی دوستانه روسیه و ایران 
گفت: در لیگ روسیه بازی می کنم و هم اکنون رویارویی ایران 
با تیم ملی این کشور را پیش رو دارم. فوتبال روسیه در حال 

تغییر نسل است اما یکی از تیم های قدرتمند در قاره اروپا 
محسوب می شود. روسیه مهیای میزبانی از جام جهانی 2018 
است و می خواهم روز سه شنبه از فرصت نمایش خود استفاده 

کنم. این بازی سخت و مهیج خواهد بود.
تاكید من روی شماره 17 زسكا است

فوتبال  ملی  تیم  بازیکنان  درباره  ایرانی  ملی پوش جوان 
روسیه اظهار داشت: در این تیم بازیکنان جوان بسیاری حضور 
دارند. قبل از هر چیز می خواهم روی الکساندر گولووین تاکید 
کنم که در تیم زسکا مسکو پیراهن شماره 17 را بر تن دارد. 
آرتم جیوبا را هم به خاطر دارم. همچین بازیکنانی همانند 
تیم روستوف  بوخاروف که در  الکساندر  و  پولوز  دیمیتری 
همبازی بودیم. عزت اللهی افزود: الکساندر چرچسوف مربی 
بسیار خوب و باتجربه ای است. در باشگاه های زیادی از جمله 
آمکار کار کرده است. هر چند می دانم خاطرات خوبی از او در 
شهر پرم و تیم آمکار ندارند اما فکر می کنم او تیم خوبی را 

مهیای جام جهانی می کند.

دستاورد ایران فوق العاده بوده است
بدون  صعود  درباره  کشورمان  فوتبال  ملی  تیم  هافبک 
شکست ایران به جام جهانی 2018 روسیه و دریافت گل در 
بازی پایانی به سایت یوفا گفت: این یک دستاورد فوق العاده 
برای ایران بود. هر کسی خوشحال است، زیرا ایران یکی از 
تیم های شرکت کننده در جام جهانی 2018 روسیه خواهد 
بسیار  رقابت ها  این  برای  آماده سازی  فعلی  بود. در شرایط 
مهم است. باید سخت تمرین کنیم تا نشان دهیم که تیم 

سازماندهی شده ای با توانمندی های سطح بالایی هستیم.
تلاش ما بر مبنای پیروزی است

ایران در رنکینگ فیفا رده 25 را در اختیار دارد و صدرنشین 
آسیا است. روسیه رتبه 64 را به خود اختصاص داده است. سعید 
عزت اللهی در این رابطه گفت: فکر نمی کنم رنکینگ در این بازی 
تاثیری داشته باشد. ایران میهمان روسیه در کازان است اما تلاش ما 
برای پیروزی خواهد بود. ما بازی های خوبی را در انتخابی جام جهانی 

2018 روسیه انجام دادیم و تصمیم داریم این روند را حفظ کنیم.

 گفت وگوی ملی پوش ایرانی با سایت یوفا

عزت اللهی:  برای پیروزی بر روسیه به میدان می رویم

مدیرعامل باشگاه استقلال اعلام کرد زانوی مجتبی جباری از ابتدای فصل ورم 
کرده و کادر پزشکی و فنی درباره اش تصمیم می گیرند.

 سیدرضا افتخاری مدیرعامل استقلال در جلسه معرفی اسپانسر جدید این تیم 
صحبت های مهمی درباره مسائل جاری تیمش انجام داد که در ادامه می خوانید:

تكلیف بلیت فروشی مشخص می شود
بعد از جلسه ای که در فدراسیون داشتیم، قرار شد بلیت فروشی بر عهده باشگاه 
ها باشد. باشگاه تصمیم می گیرد که با قرارداد جدید آن را به برهان مبین بدهد یا 
نه. با برهان مبین جلسه گذاشتیم و قرار است تصمیم بگیریم. یقینا قرارداد قبلی 
اجرا نمی شود، چون رقم قرارداد خوب نبود. ما امروز باید تصمیم نهایی را بگیریم 
تا تکلیف نهایی برای بازی جمعه مشخص شود. یا باشگاه بلیت فروشی را انجام می 

دهد و یا آن را به برهان مبین می دهد.
با برهان مبین فسخ قرارداد نكردیم

فدراسیون گفته اگر خواستید قرارداد را فسخ کنید، هزینه اش را تقبل کنید. ما 
گفتیم با این شرکت جلسه می گذاریم و شاید با شرایط جدید توافق کنیم. قرار 

نیست قرارداد را فسخ کنیم و قرار است با شرایط جدید به توافق برسیم.
حتما جباری مرا نمی شناسد

حتما مجتبی جباری، افتخاری را نمی شناسد. من سال 1996 سرپرست تیم 
ملی بودم و بازیکنان بزرگی مثل دایی، عابدزاده و کریم باقری، خداداد عزیزی و ... 
در کنار ما بودند. 5 سال با آنها زندگی کردیم. دنبال این نیستم که بخواهم با عکس 
گرفتن کنار جباری خودم را معرفی کنم. نمی دانم چه جوابی بدهم. تنها چیزی 
که من نیاز ندارم، این عکس ها است. این رسم است که بازیکن وقتی می خواهد 
قرارداد امضا کند، با مدیرعامل عکس بگیرد. من عکس هایی را منتشر می کنم که 
هواداران متوجه می شوند چه سوابقی دارم. هرچند که نیازی به این چیزها نداریم.

از ابتدای فصل زانوی جباری ورم كرده است
من دنبال این چیزها نیستم؛ 30 سال است در فوتبال حضور دارم، هیچ 
وقت از خودم چیزی نگفتم و تعریف نکردم و نیازی ندیدم از خودم عکسی 
پخش کنم. همه عکس ها را به عنوان امانت پیش خودم نگه داشتم و به عنوان 
عملکردم حفظ کردم؛ اما هیچ وقت از این عکس ها به سود خودم استفاده 
نکردم. من نمی خواهم وارد این بحث ها شوم. الان بیش از هر چیز به آرامش 
نیاز داریم. من یکبار توضیح دادم که کمیته پزشکی ما درباره جباری گزارش 
تهیه می کند تا وضعیت او روشن شود. از ابتدای فصل زانوی او ورم کرده و باید 

ببینیم شرایطش چه می شود.

سرمربی تیم درباره جباری تصمیم می گیرد
من هیچ وقت به مسائل موجود درباره جباری جوابی ندادم و از اول فصل هم 
همه چیز را به منصوریان سپردم. اینقدر مشکلات داریم که نباید وارد بحث جباری 
شویم. من در مقامی نیستم که بخواهم بگویم چه کسی بیاید و چه کسی نیاید. 

سرمربی باید تصمیم بگیرد که جباری باشد یا خیر.
تكذیب یک شایعه درباره نامجو و ترابپور

در بخشی از این گفت و گو از افتخاری سوال شد آیا صحت دارد ترابپور و 
نامجومطلق به خاطر مصاحبه هایشان علیه باشگاه در کمیته فنی عضو نشدند که 
او پاسخ داد: چنین چیزی وجود ندارد، من تکذیب می کنم. به هر حال نمی شود 

همه موافق باشند. باید منتقد هم وجود داشته باشد.
درباره مگویان باید به راهكار برسیم

مبلغ طلب مگویان دو میلیارد نیست. مثل مگویان چند نفر دیگر داریم که 
قرارداد سه ساله بسته اند.  این ها کسانی هستند که در واقع قراردادشان به ما 
به ارث رسیده و باید تعیین تکلیف کنیم. من با بازیکنان جوان قرارداد دراز مدت 
بستم؛ اما با بازیکنانی که سن شان زیاد است بلند مدت نبستم. مربوط به گذشته 

است؛ ولی باید راهکاری پیدا کنیم تا مشکل حل شود.
غیرقانونی بودن قرارداد بازیكن جوان؟

من نمی دانم چه بگویم، جواب بدهم یا ندهم. از صادق ورمزیار بپرسید مدارک 
را ارائه دهد.

یعقوب كریمی اشتباه كرده
چند روز قبل یعقوب کریمی همراه خود سگ به تمرین استقلال برد. افتخاری 
در این باره گفت: من هنوز گزارش کاملی از حراست و روابط عمومی در این 

خصوص نگرفتم. اگر این کار را کرده، اشتباه کرده است.
وضعیت برزای

پیشنهاد آقای شفر درباره بهنام برزای این بود که به تمرین بیاید و اگر مورد تایید 
فنی قرار گرفت، نیم فصل به ترکیب تیم اضافه شود.

نیازی به مشاور ندارم
اولا من احتیاجی به مشاور ندارم. 30 سال است در فوتبال هستم و مشاور نداشته 
و ندارم. من تازه به فوتبال آمده نیستم که آگاهی نداشته باشم. اگر نیاز به مشورت 
باشد، با کسانی که سالها در فوتبال حضور دارند، مقل داریوش مصطفوی و بیژن 

ذوالفقارنسب مشاوره و مذاکره می کنم.
استقلال باید امسال یک جام بگیرد

موفقیت را برای وینفرد شفر طوری تعریف کردیم که استقلال سهمیه آسیا 
بگیرد و یکی از دوجام)یا لیگ یا حذفی( را کسب کند.

سفر به آمریكا؟
 نه قرار نیست تیم را به آمریکا ببریم. محمد محمدی پیشنهاد دادند که تیم 
استقلال به آمریکا برود و یک بازی تدارکاتی انجام دهد. من به ایشان گفتم روی 

حرف شما اقدامی نمی کنم و دعوت نامه رسمی بدهند تا پاسخ دهیم.

 استقلال امسال باید یک جام بگیرد و آسیایی شود

افتخاری: جباری مرا نمی شناسد؛ عکس زیاد دارم!

ابراز ناامیدی رئیس فدراسیون فوتبال بعد از برگزاری 
جلسه شورای فیفا، گمانه زنی حذف ایران از بین نامزدهای 

میزبانی جام جهانی را تقویت می کند.
علی کفاشیان بعد از به عهده گرفتن سرپرستی کمیته 
فوتسال و سفر به کلمبیا برای حضور در جام جهانی 2016، 
اعلام کرد ایران می تواند میزبانی جام جهانی فوتسال را 
بگیرد چرا که کلمبیایی ها با امکانات کمی توانستند این 
مسابقات را برگزار کنند. از همین رو فدراسیون فوتبال 
از اوایل دی 1395 دست به کار شد و با هماهنگی های 
گسترده ای که از طریق وزارت ورزش و جوانان و سایر 
نهادهای دولتی انجام گرفت، فرم های فیفا توسط نهادهای 

ذی صلاح و وزارتخانه های مرتبط به امضا رسید.
این همیت در گرفتن میزبانی یک رویداد جهانی برای 
و خصوصا  ورزش کشور  مسئولان  از  که  بود  بار  اولین 
فدراسیون فوتبال دیده می شد و در حالی که اخذ مجوزها 
از نهادهایی همچون گمرک، وزارت امورخارجه و نیروی 
انتظامی بسیار دشوار به نظر می رسید اما این کار با پیگیری 
شخص وزیر ورزش ظرف مدت دو هفته به سرانجام رسید 

و فرم های امضا شده به مقر فیفا در سوئیس ارسال شد.

بعد از وصول مدارک که در فروردین 1396 از سوی فیفا 
اعلام شد، به نظر نمی رسد اتفاق جدیدی در این زمینه به 
وقوع پیوسته باشد اما در حالی که هنوز بازدید کارشناسان 
فیفا از امکانات ایران انجام نشده، نفر اول فدراسیون فوتبال 
از گرفتن این میزبانی ابراز ناامیدی می کند. مهدی تاج روز 
شنبه در نشست خبری با اصحاب رسانه اعلام کرد که امید 
چندانی به اعطای میزبانی جام جهانی 2020 فوتسال به 
ایران ندارد. اظهار نظری که با تلاش بی وقفه سال گذشته 

مسئولان فدراسیون و وزارت ورزش در تناقض است.
اما در این میان به نظر می رسد ناامیدی "تاج" از گرفتن 
این میزبانی بی ارتباط با سفر یک ماه قبلش به سوییس و 
حضور در کمیته مسابقات فیفا نباشد. اعطای میزبانی به 
کشورها در این کمیته مورد بررسی قرار می گیرد و احتمال 
دارد مسئولان فیفا در این جلسه آب پاکی را روی دست 

فدراسیون فوتبال ریخته باشند.
از طرفی برخلاف اظهارات کفاشیان مبنی بر کناره گیری 
ژاپن از میزبانی، گفته می شود این کشور به دنبال این 
است تا بعد از المپیک 2020، جام جهانی را هم برگزار 
کند. با این وجود پیش بینی می شد مهدی تاج با توجه به 

عضویت در کمیته مسابقات فیفا و ریاست علی کفاشیان 
در کمیته فوتسال AFC، رایزنی های بین المللی با استفاده 
از این کرسی ها انجام شود اما در این زمینه هم رئیس 
نشست  در  تاج  دارد.  دیگری  عقیده  فوتبال  فدراسیون 
خبری در پاسخ به این پرسش که چرا از کرسی خودش 
در کمیته مسابقه های فیفا به نفع ایران استفاده نمی کند؟ 
گفت: قرار نیست اعضای این کمیته برای کشور خودشان 

تلاش کنند!
اما نگرانی ها وقت بیشتر می شود که به مصاحبه قدیمی 
در  فنی  کمیته  رئیس  می کنیم.  رجوع  ترابیان  عباس 
فروردین  سال جاری بعد از اعلام وصول مدارک ایران از 
سوی فیفا در مصاحبه با ایسنا گفته بود: فیفا در نامه ای 
نهایی در  اعلام کرده که تصمیم  فوتبال  فدراسیون  به 
خصوص اعطای میزبانی جام جهانی 2020 در جلسه 
شورای فیفا در روزهای 28 و 29 سپتامبر )6 و 7 مهر( 
اتخاذ خواهد شد. بنابراین اگر جلسه شورای فیفا در موعد 
مقرر برگزار شده باشد، تا الآن تکلیف ایران برای ماندن 
در بین گزینه های نامزدی میزبانی مشخص شده است. از 

طرفی ابراز ناامیدی تاج، این گمانه زنی را تقویت می کند.

حذف ایران از فهرست نامزدهای میزبانی جام جهانی ۲۰۲۰ فوتسال؟
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چند روش ساده برای درمان سریع سرماخوردگی 
درمان سرماخوردگی به طور معمول چند روز طول می کشد اما با چند روش ساده و 

خانگی می توانید طول مدت بهبود را به سرعت کاهش دهید. 
با اینکه سرما عامل مستقیم بروز سرماخوردگی نیست، اما شما را مستعد ابتلا به  بیماری 
می کند، خستگی، اضطراب و استرس روحی، آلرژی های بینی و گلو نیز از عواملی هستند 
که به بروز سرماخوردگی کمک می کنند، معمولاً درمان سرماخوردگی به طور کامل حدود 
5 روز طول می کشد اما اگر رژیم غذایی و سبک زندگی خود را تغییر دهیم می توانیم سیر 

بهبود این بیماری ویروسی را سریع تر کنیم.
وقتی می خوابید و یا استراحت می کنید، در واقع به بدن خود اجازه می دهید که همه 
انرژی خود را برای مبارزه با سرماخوردگی به کار بگیرد، خوابیدن و استراحت کردن موجب 
می شود عملکرد سیستم ایمنی بدن شما افزایش پیدا کند و همه قدرت خود  را برای 
مبارزه با ویروس سرماخوردگی استفاده کند بنابراین حداقل 8 ساعت در طول شب بخوابید 

و افزون یر آن در طول روز نیز  چند خواب کوتاه داشته باشید.
باید به این موضوع توجه داشته باشید که ویتامین C، جلوی سرماخوردگی را نمی گیرد، 
اما  مصرف میوه هایی که سرشار از این ویتامین هستند، به شما کمک می کند تا  سریع تر 
بهبود پیدا کنید همچنین این قبیل میوه ها اندکی خاصیت ضد حساسیتی دارند که به 
کاهش عارضه های تنفسی نیز کمک می کنند، این میوه ها شامل مرکباتی مثل پرتقال، 

لیمو ترش و انواع توت ها هستند.
وقتی که شما سرماخورده اید، می توانید با نوشیدن زیاد مایعات مانند چای ها و 
دمنوش های مناسب و آبمیوه های طبیعی به جنگ با این بیماری بروید، مشروبات الکلی 
شرایط را بدتر و رگ های کوچک را گشاد می کن و منجر به ایجاد حس گرفتگی در 

سینوس ها می شود و توان بدن برای مبارزه با عفونت کاهش پیدا می کند.
برای درمان سریع سرماخوردگی گوشت قرمز کم چرب و غذاهای دریایی  مصرف کنید، 
این دسته از مواد غذایی را به خاطر میزان پروتئین موجود در آن ها انتخاب کنید و به خاطر 
داشته باشید که آن ها منابع غنی روی هستند پس بنابراین به شما کمک می کنند تا به 

بیماری سرماخوردگی مبتلا  نشوید .
از مصرف نوشیدنی هایی مثل قهوه و چای سیاه غلیظ اجتناب کنید، زیرا این نوشیدنی ها 
به جای آنکه به بدن شما آب رسانی کنند، آب بدن شما را کم می کنند در عوض نوشیدن 
آب زیاد به بدن شما کمک می کند که سموم و مواد زائد را سریع تر دفع کند و موجب  

می شود که خون و سلول های شما به خوبی کار کنند.
 سوپ مرغ حاوی ماده ای به نام سیستئین است که می تواند در بهبود مخاط و گرفتگی 
گلو موثر باشد همچنین خوردن آن می تواند از التهاب ریه ها کم کند بنابراین توصیه 

می شود این سوپ در طول هفته یک بار در برنامه غذایی افراد قرار بگیرد.

چرا کودکان سرشان را کج می کنند؟! 
جراح  یا  اپتومتریست  یک  توسط  شما  کودک  می شود  لازم  که  مواردی  از  یکی 

چشم پزشک معاینه شود، کج نگه داشتن سر هنگام نگاه کردن است. 
به گزارش پایگاه خبری پلیس به نقل از هفته نامه امین جامعه، کج نگه داشتن سر دلایل 
مختلفی دارد که گاهی اصلا به بینایی و چشم ها ربطی ندارد؛ ولی بیشتر دلایل چشمی 

و مرتبط با بینایی دارد.
ناهنجاری های عضلانی گردن

قبل از سن سه ماهگی غالبا عضلات گردن نوزاد توان لازم برای راست و مستقیم و محکم 
نگه داشتن سر را ندارد و لذا کج شدن سر به دلیل عدم قدرت لازم عضلات گردن برای 
نگه داشتن سر روی تنه خواهد بود که از بدو تولد با گذشت زمان به تدریج توان لازم کسب 
و سر به طور راست و مستقیم روی گردن استوار خواهد شد. همچنین ناهنجاری های 
عضلانی گردن نیز گاهی موجب کج بودن سر روی گردن و تنه می شود؛ در این مواقع هم 
عامل کجی سر مرتبط با چشم و بینایی نبوده، بلکه مربوط به غیرطبیعی بودن عضلات 
گردن است که یک موضوع غیرچشمی است. هرچه طفل بزرگتر می شود، تشخیص اینکه 

علت کجی سر چشمی یا غیرچشمی است تا حدودی حتی برای والدین میسر می شود.
عیب انكساری در چشم

حتی گاهی خود قادر است تا توضیح دهد که وقتی سر را کج می کند، دید بهتری دارد یا 
آسان تر و با زحمت کمتر می تواند ببیند یا دیگر دوبینی ندارد. در این مواقع قطعا وجود یک 
مشکل چشمی و مرتبط با بینایی می تواند برای والدین محرز شود. گاهی علت کج کردن 
سر وجود یک عیب انکساری در چشم است. عیب انکساری آستیگماتیسم، شایع ترین 
عیب انکساری است که کودک را وادار می کند برای بهتر دیدن، سر خود را کج کند یا 
به سمتی بچرخاند. وضعیت غیرطبیعی سر درواقع برای اصلاح دید اتفاق می افتد؛ گاهی 
طفل سعی می کند تا با نگاه از گوشه چشم، اثر تاری حاصل از عیب انکساری را کاهش 
دهد و گاهی نیز با کج کردن سر، سعی دارد به طور ناخودآگاه روی محور آستیگماتیسم 

چشم به نوعی اثر بگذارد تا دید بهتر شود.
علاوه بر عیوب انکساری، عامل مهم تری که موجب چرخاندن سر به سمتی یا کج کردن 
سر می شود، وجود یک اختلال عملکردی در یکی از عضلات خارج چشمی است. درواقع 
کودک سر را کج می کند یا به طرفی می چرخاند تا یک انحراف چشمی را اصلاح کند یا 
به عبارتی از دوبینی و فشارهای عصبی که این انحراف ایجاد می کند، فرار کند؛ بنابراین 
اختلال در عضلاتی که حرکات عمودی چشم را کنترل می کنند، بیشتر منجر به وضعیت 
غیرطبیعی سر در کودکان می شود. همچنین کودک سر را درجهتی می چرخاند تا نیاز به 

عملکرد عضله مشکل دار را به حداقل برساند.

مردان بیشتر بیمار می شوند یا زنان؟ 
رئیس مرکز تحقیقات بهداشت باروری گفت: سلامت مردان موضوع مهمی است که به 
دلایل مختلف اعم از فرصت کم و مشغله زیاد، توجه کمتر به سلامتی فردی و در معرض 

قرار گرفتن انواع فاکتور های مضر شغلی کمتر مورد توجه قرار می گیرد. 
سید جلیل حسینی رئیس مرکز تحقیقات بهداشت باروری اظهار کرد: مرکز تحقیقات 
بهداشت باروری و ناباروری دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی از سال 1384 فعالیت خود 
را شروع کرد و در سال های گذشته بیش از 200 طرح تحقیقاتی مصوب در زمینه های 
مختلف علوم بالینی، پایه، بهداشت باروری، سلولی و مولکولی داشته که منجر به انتشار 

مقالات در ژورنال های معتبر پزشکی شده است.
وی افزود: از اهداف مرکز تبادل اطلاعات علمی همکاران و پژوهشگران و آشنایی 
متخصصان و دانشمندان خارج از کشور با پیشرفت های علمی کشور و مراکز تحقیقاتی 
بوده است که در این راستا پنج همایش بین المللی و 2 همایش ملی در موضوعات مهم 
مبتلا به جامعه در زمینه سلامت با عنوان های بهبود کیفیت زندگی در زنان یائسه، تنظیم 
خانواده، رویکرد های نوآورانه، بارداری ایمن و تاثیر شرایط محیطی در باروری و ناباروری 
را تاکنون برگزار کرده است. رئیس مرکز تحقیقات بهداشت باروری به موضوع سلامت 
مردان اشاره کرد و گفت: سلامت مردان نیز موضوع مهمی است که به دلایل مختلف اعم 
از فرصت کم و مشغله زیاد مردان، توجه کمتر به سلامتی فردی و در معرض قرار گرفتن 

انواع فاکتور های مضر شغلی کمتر مورد توجه قرار می گیرد.
وی بیان داشت: همچنین استمداد طلبی کمتر از بانوان و احساس رویین تنی مردان 
سبب شده کمتر به سلامت خود توجه کنند و این درحالی است که مردان بیشتر مبتلا 

به بیماری ها می شوند.
رئیس کنگره سلامت مردان افزود: مردان به واسطه نقش ویژه ای که در خانواده دارند 
لازم است به طور خاص به موضوع سلامت خود بپردازند و به همین دلیل از یک دهه 
قبل سلامت مردان با اختصاص یک روز یا هفته در جهان به صورت نمادین مورد توجه 

قرار گرفته است.
حسینی ادامه داد: در جمهوری اسلامی ایران نیز در همین مدت ده ساله در اولین هفته 
اسفند ماه، هفته سلامت مردان تعیین شده که درکنگره های مرکز به مبانی علمی و 

تعمیق آن پرداخته شده است.
گفتنی است؛ دومین کنگره سلامت مردان و ناباروری مردان دوم تا چهارم  اسفند ماه 

همزمان با هفته سلامت مردان در دانشگاه شهید بهشتی برگزار می شود.

سردردهای خطرناک را بشناسید
رئیس پنجمین کنگره سردرد و اولین کنگره بین المللی سردرد و درد، در خصوص 
نشانه های سردردهای خطرناک گفت: سردرد در دوران بارداری، سردرد در افرادی که 
سابقه بدخیمی و تومور دارند و همچنین سردرد در افرادی که سیستم ایمنی ضعیف 

دارند، باید جدی گرفته شود.
دکتر منصوره تقا در آستانه برگزاری پنجمین کنگره بین المللی سردرد و اولین کنگره 
بین المللی سردرد و درد اظهار کرد: سردردها به دو دسته کلی اولیه و ثانویه تقسیم 
می شوند؛ سردردهای اولیه به حالتی گفته می شود که مشکلی در سر و جمجمه نباشد 
مانند سردرد میگرنی و تنشی ولی در حالت سردرد ثانویه ایراد و اشکالی در فضای جمجمه 
و گردن وجود دارد. وی افزود: سردرد سینوزیتی یا سردرد ناشی از دندان درد نیز انواعی 
از سردرد ثانویه محسوب می شوند که معمولا خوش خیم هستند ولی گاهی سردردهای 
ثانویه خطرناک هستند. رئیس پنجمین کنگره سردرد و اولین کنگره بین المللی سردرد 
و درد در مورد علایم سردردهای خطرناک گفت: سردرد ناگهانی شدید، سردرد پیش 
رونده در حال افزایش، سردردی که همراه با مشکل دیگری همچون ضعف دست و پا، 
خواب رفتگی دست و پا و اختلال تعادل یا تاری دید باشد، لازم است جدی گرفته شود 
و ممکن است علت مهمی داشته باشد که در صورت بی توجهی می تواند خطرناک 
باشد.سردرد در کودکان زیر 5 سال و افراد بالای 50 سال نیز باید جدی گرفته شود. تقا 
ادامه داد: افراد مبتلا به سردرد در دوران بارداری، سردرد در افرادی که سابقه بدخیمی 
و تومور دارند همچنین سردرد در افرادی که سیستم ایمنی ضعیف دارند یا افرادی که 
تحت درمان شیمی درمانی هستند، لازم است سریعا به پزشک مراجعه کنند.وی تاکید 
کرد: افرادی که دچار سردرد شدید و ناگهانی می شوند باید به اورژانس مراجعه کنند تا 
مشکل آنها توسط پزشک متخصص مغز و اعصاب بررسی شود. افراد دچار سردرد تنشی 
و میگرنی دوره ای می توانند به پزشک عمومی و داخلی یا متخصصان بیماری های مغز 

و اعصاب مراجعه کنند.

علمی و سلامت 
سه شنبه -هجدهم مهر ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4396

سلامت نیوز:یک متخصص طب سنتی تاکید کرد: اصلاح 
می تواند  سالمندی  از  پیش  سال های  در  زندگی  سبک 

زمینه ساز دوران سالمندی با کیفیت و با نشاطی باشد.
به گزارش ایسنا، موضوع سلامت و ارتقاء کیفیت زندگی یکی 
از اساسی ترین نیازها در دوران سالمندی است. در راستای 
پاسخگویی به این نیاز و به منظور آگاهی بخشی و توسعه  
سلامت میان سالمندان، با دکتر ارمغان السادات کیهان مهر 
- متخصص طب سنتی و مدرس انجمن طب سنتی ایران به 

گفت و گو نشستیم که در ادامه می خوانید:
-از دیدگاه طب سنتی، سالمندی و ویژگی هایش را 

چگونه تعریف می كنید؟
در طب سنتی ایران دوران زندگی به چهار مرحله  رشد، 
جوانی، میانسالی و سالمندی )شیخوخیت( تقسیم می شود 
که از 60 سالگی به بعد فرد به دوران سالمندی وارد می شود. 
لازم به ذکر است که هرکدام از این چهار مرحله تدابیر حفظ 
الصحه )بهداشتی(، ویژگی خود را دارد که هر فرد با رعایت این 
دستورات و تدابیر بهداشتی می تواند دوران زندگی خود را به 

بهترین نحو طی کند.
از ویژگی های دوران سالمندی کاهش حرارت غریزی بدن 
است. هر فرد با سطحی از انرژی حیات متولد می شود که این 
انرژی بطور طبیعی در سال های ابتدایی عمر در اوج است و 
بتدریج کاهش می یابد. رعایت تدابیر حفظ الصحه می تواند 
حافظ این حرارت باشد؛ در حالیکه سبک زندگی ناسالم باعث 
هدر رفتن و کاهش زودتر از موعد این انرژی خواهد بود. در 
دوران سالمندی مزاج سنی سرد و خشک است که البته در 

بعضی از افراد به دلایل مشکلات گوارشی و تجمع رطوبت 
نامناسب در بدن سردی و تری عارض خواهد شد. در هر دو 
نوع حرارت و انرژی کاهش می یابد، اما در بعضی سالمندان در 
ظاهر لاغری و در بعضی چاقی نمایان خواهد شد که هریک 

ویژگی های متناسب با خود را خواهند داشت.
در واقع سالمندی یک بیماری نیست، بلکه یک جریان 
این  به بیماری ها در  ابتلا  اما شیوع  طبیعی زیستی است، 
دوران افزایش می یابد. مطالعات نشان می دهند سبک زندگی 
در افزایش طول عمر نقشی به مراتب قوی تر از ژن ها بازی 

می کند.
- سبک زندگی سالم در دوران سالمندی از منظر طب 

سنتی چیست؟
در طب سنتی ایران برای داشتن زندگی سالم در سالیان 
عمر از جمله سالمندی رعایت تدابیر شش اصل لازم است 

که عبارتند از:
با توجه به اینکه مزاج سالمندان عموما سرد و خشک است، 
هوایی مشابه با بهار )گرمی و رطوبت( متناسب این مزاج است. 
این اصل می تواند شامل شهر، خانه و اتاق فرد سالمند باشد. از 
سوی دیگر چیدمان خانه و وسایل به گونه ای باشد که جریان 

هوا به  خوبی جریان یابد و سالمندان در انزوا قرار نگیرند.
این  برای  مناسب  مقوی  و  الهضم  غذاهای سریع  تغذیه: 
گروه هستند که توصیه می شود در حجم کم و به دفعات 
میل شوند. پرهیز حتی الامکان از مصرف سردیجات و توصیه 
به مصرف گوشت گوسفند و پرندگان، تخم مرغ عسلی، آش  
است.  توصیه  قابل  آبگوشت  نخودآب،  ساده،  سوپ های  و 

همچنین مصرف موادی مانند شنبلیله، برگ چغندر، شوید، 
انگور، مویز، کشمش، انجیر، گردو، گلاب، عرق بیدمشک، 
بهارنارنج، عسل و انواع مرباها مثل زنجبیل، بالنگ، سیب و 

شقاقل توصیه می شود.
و  بیماری  دلیل  به  معمولا  سالمندان  بیداری:  و  خواب  
توصیه  ندارند.  مطلوبی  خواب  کیفیت  اضطرابی  مشکلات 
می شود شام سر شب میل شود و زود بخوابند. نوشیدن شیر 
گرم می تواند به بهبود خواب کمک کند. قابل توجه است که 
معمولا طول خواب شبانه در سالمندان کاهش می یابد که 

البته این امر با توجه به مزاج افراد متفاوت خواهد بود.
ورزش و ماساژ: ورزش، ماساژ و روغن زدن به بدن با روغن 
بنفشه و بادام در هنگام صبح در این گروه بسیار مفید است. 
ورزش سبب افزایش حرارت غریزی می شود و با توجه به افت 
حرارت غریزی در این دوران، ورزش خیلی کمک کننده است. 
لازم است هر سالمند متناسب با شرایط جسمانی خویش 
ورزش کند که از آن جمله می توان به ورزش های هوازی از 

جمله پیاده روی اشاره کرد.
استفراغ و احتباس: تعادل بین ورود و خروج مواد در بدن 
دوران  شایع  مشکلات  از  یکی  یبوست  است.  مهم  بسیار 
سالمندی است. تغذیه سالم و فعالیت بدنی منظم می تواند 
در رفع این مشکل موثر باشد. پرهیز از مصرف مواد یبوست زا، 
استفاده از انواع آش  و سوپ ها و مصرف ملینات )خاکشیر، 
انجیر، تخم بالنگو، اسفناج و...( می تواند به پیشگیری و بهبود 

یبوست کمک کند.
حالات روحی: سالمندان معمولا به دلیل ازدواج فرزندان، 

کناره گیری از محیط کار، از دست دادن همسر و هم سن 
وسالان خود، بیماری ها، افت توانمندی های ذهنی، اجتماعی و 
اقتصادی به تدریج از اجتماع دور می شوند که این موضوعات 
می توانند هریک زمینه ای برای ابتلا یا تشدید اختلالات روحی 
سالمند از جمله افسردگی و اضطراب شود. ارتباط داشتن 
با اطرافیان بویژه فرزندان، نوه ها و دوستان، داشتن تفریح و 
انجام اعمال ذهنی مانند مطالعه در نشاط سالمندان بسیار 
موثر است. همچنین مصرف موادی مانند گلاب، بهارنارنج، 
فالوده سیب، زعفران، بیدمشک، سیب و به می تواند به این 

امر کمک کند.
مانند  اعمالی  و  گیاهی  داروهای  از  استفاده  آیا   -
حجامت و فصد ) نوعی خونگیری( در سالمندان بلامانع 

است؟
به دلیل ضعف قوای بدنی، کاهش عملکرد ارگان ها از جمله 
کلیه، کبد و دستگاه گوارش همچنین مصرف داروهای مختلف 
لازم است از مصرف خودسرانه  داروهای گیاهی- با این توجیه 
که داروهای گیاهی بدون خطر و عارضه هستند- پرهیز شود و 
حتما در این خصوص با پزشک خود مشورت شود. از سویی به 
جهت کاهش خونسازی موثر در دوران سالمندی اعمالی مانند 
حجامت و فصد که امروزه باب شده، بعد از 60 سالگی ممنوع 
است و در صورت نیاز باید با احتیاط و حتما با مشورت پزشک 
انجام شود، در غیر این صورت می تواند سلامت سالمندان را 
به خطر اندازد. در پایان می توان گفت سالمندی می تواند 
با کیفیت و رضایتمندی بیمه شود اگر از سال های جوانی با 

سبک زندگی سالم در بانک سلامتی خود تامین آتیه کنیم.

توصیه های
 یک متخصص
 طب سنتی به سالمندان

 

پژوهشگران یکی از شرکت های فعال در حوزه نانو 
فناوری با اضافه کردن نانو ذرات نقره به ترکیب پلی 
اتیلن، کیسه های زباله آنتی باکتریال و فاقد بو تولید 
کردند و به گفته محققان این شرکت در محصول 
تولیدشده میکروب ها و قارچ ها به مدت 7 روز امکان 

رشد ندارند.  
محققان یکی از شرکت های دانش بنیان در سال 

1389 با هدف تولید مواد شیمیایی مجاز با استفاده 
از فناوری های نانو و بایو مطالعاتی را در دستور کار 
خود قرار دادند و در حال حاضر این شرکت در 3 
حوزه نانوفناوری، پلیمر و نفت محصولاتی را تولید 
کرده اند. به گونه ای که با بهره مندی از فناوری نانو، 
مواد پلیمری جدیدی عرضه کردند که دارای کاربرد 

در کیسه های زباله است.

این محققان با انجام مراحل آزمایشگاهی و سپس 
کسب مجوزهای لازم، کیسه های آنتی باکتریال را با 

استفاده از فناوری نانو تولید کردند.
با توجه به اینکه کیسه های موجود در بازار از مواد 
کهنه تولید می شوند، دارای بوی نامطبوعی هستند؛ 
ولی کیسه  زباله های آنتی باکتریال ضد بو از مواد نو 
با فرآیند نانو تولید شده است که موجب تمایز ویژه  

این محصول است.
بهینه سازی این محصول منجر به تولید کیسه های 
زباله  نانوکامپوزیتی شده است که می تواند وزن بیش 

از 20 کیلو زباله را تحمل کند.
آنتی باکتریال بودن نیز از دیگر مزایای این کیسه 
زباله است. دلیل ویژگی آنتی باکتریال بودن این 
محصول حضور نانوذرات نقره با اندازه کمتر از 20 
نانومتر در ترکیب پلی اتیلن است. غلظت ذرات نقره 
در محصول ppm 18 است که در اثر آن باکتری ها، 
قارچ ها و میکروب ها امکان رشد و نمو را در زباله ها تا 
7 روز نخواهند داشت؛ از این رو بوی نامطبوع حاصل 
از رشد این موجودات در این کیسه ها از بین  رفته 
از  نانومقیاس  گواهینامه  دارای  محصول  است.این 

ستاد توسعه فناوری نانو است.

ساخت دوربین های حرارتی دید در شب حذف بو و جلوگیری از رشد میکروب ها به مدت 7 روز در کیسه زباله های نانویی
نانویی

محققان یک شرکت دانش بنیان موفق به طراحی و ساخت دوربین های دید در شب 
حرارتی  با فناوری نانو شدند.

محققان در یک شرکت دانش بنیان ایرانی موفق به طراحی و ساخت دوربین دید در 
شب حرارتی شدند که وقتی هیچ نور مرئی وجود ندارد بر اساس امواج »آی ار« و »حرارتی« 

می تواند  شخص مورد نظر را ردیابی کند.
برای ساخت این دوربین لنز مهم است که دقیق طراحی شود تا امواج »آی ار «و »مادون 

قرمز« را از خود عبور دهد.
لنز این دوربین از ساختارهای سرامیکی اپتیکی ساخته شده است. برای این سرامیک 
ها پودرهایی نیاز است که محققان این شرکت با فناوری نانو این پودرها را تهیه کرده اند 

تا نور را از خود عبور دهد.
نانوپودر تحت فرایند شکل دهی گرم قرار می گیرند و به صورت پنجره های سرامیکی 
در می آید و بعد از پوشش کاری این پنجره ها لنزهای دوربین ساخته می شود. این لنزها  
امواج را از خود عبور می دهد وحرارت را سفید نشان می دهد. بدن هر فرد دارای درجه 

حرارتی است که این دوربین ها می تواند بر اساس حرارت بدن، فرد را ردیابی کند.
اکنون این دوربین که سالها در کشور ساخته می شده با فناوری نانو ارتقا یافته و تولید 
می شود. به گفته محققان این شرکت دانش بنیان دوربین های دید در شب حرارتی 
کاربرد های تجاری و نظامی دارد. محققان دانشگاههای بزرگ کشور در این طرح همکاری 
داشته اند. این  شرکت جزء برترین های فناوری نانو در بخش شرکت های صنعتی معرفی 
و تقدیر شد. همچنین این طرح در  دهمین نمایشگاه فناوری نانو به نمایش گذاشته شده 
و این نمایشگاه تا امروز دوشنبه هفدهم مهرماه در محل دائمی نمایشگاههای بین المللی 

دایر است.

خط کشی هوشمند ویژه عابران حواس پرت
در لندن خط کشی محل عبور عابر هوشمندی نصب شده که با ردیابی حرکت عابرپیاده، 

ورود ناگهانی افراد به خیابان را به رانندگان هشدار می دهد.
محققان به تازگی خط کشی هوشمندی مخصوص عابران پیاده در یکی از خیابان های 
لندن نصب کرده اند که  هنگام عبور عابری مشغول کار با موبایل از خیابان به رانندگان 

هشدار می دهد.  
سطح این خط کشی هوشمند حرکت عبار پیاده را به وسیله دوربین ردیابی می کند و 
سپس چراغ های ال ای دی خط کشی با توجه به حرکت او روشن می شوند. به عنوان 

مثال هنگامیکه فردی ناگهان وارد خیابان می شود، یکی از خطوط قرمز می شود.
همچنین هنگامیکه  عده زیادی برای عبور از خیابان منتظر هستند، خط ها پهن تر می 

شوند.  نمونه  این خط کشی در  جنوب لندن  اجرا شده است.

با این جعبه، کیف پول و گوشی ضدسرقت 
می شود

سرقت کیف پول، گوشی همراه، تبلت و دیگر لوازم ارزشمند از جمله رویدادهایی است 
که مشکلات زیادی ایجاد می کند وحالا با اختراع یک جعبه ایمنی غیرقابل نفوذ و خاص 

می توان بر این چالش غلبه کرد.
جعبه یادشده که FlexSafe نام دارد، کیفی کوچک و قابل حمل است که می توان آن را 
به هر محصول و وسیله ای مانند صندلی و غیره متصل کرد و حتی در مکان های باز و در 

حین شنا کردن یا طبیعت گردی دیگر نگران سرقت ابزار و وسایل مهم نبود.
این جعبه کوچک مجهز به یک قفل RFID قابل برنامه ریزی، یک حسگر شناسایی 

کننده حرکت در اطراف خود و یک زنگ 
خطر است و از مواد مقاوم و ضد آب تولید 
شده است. چند لایه روکش بر روی این 
کیف پاره کردن و نفوذ به آن را غیرممکن 

می کند.
ایده سه  این کیف ضدسرقت،  تولید 
دوست دانشجو بوده که پس از شنا در دریا 
و بازگشت به ساحل شاهد سرقت تمامی 
اموال خود بودند. جاناتان کیناس می گوید 
ما پی بردیم که افراد دیگری هم دچار این 
مشکل شده اند و لذا محصولی برای حل 
این مشکل طراحی کردیم. علاقمندان می 
توانند با پرداخت 60 دلار این محصول را 

خریداری کنند.

پژوهشگران دانشگاه صنعتی امیرکبیر سامانه دارورسانی هدفمندی را برای از بین 
بردن تومورهای سرطانی ارائه کردند و امیدوارند با جذب سرمایه گذار این سامانه در 

مسیر تجاری سازی قرار گیرد.
فاطمه باغبانی، مجری طرح سامانه دارویی طراحی شده را با عنوان "دوگزودراپ" 
دانست و گفت: این سامانه یک سامانه حساس به امواج اولتراسوند است و به منظور 

دارورسانی هدفمند در درمان سرطان طراحی و عرضه شده است.
وی با بیان اینکه این سامانه محصول یک نانو امولسیون است، خاطرنشان کرد: داروهای 
بارگذاری شده در این سامانه از طریق امواج اولتراسوند به صورت انفجاری آزاد می شود.

باغبانی به بیان نحوه عملکرد این سامانه پرداخت و اظهار کرد: این سامانه دارویی به 
بدن تزریق و در بافت سرطانی تجمیع می شود و پس از آن امواج اولتراسوند به صورت 
موضعی به بافت سرطانی اعمال شده و محتوای دارویی با حجم زیاد به صورت انفجاری 
در بافت سرطانی آزاد خواهد شد.مجری طرح ادامه داد: این امر باعث می شود قدرت 

بازدارندگی رشد تومور در زمان شیمی درمانی به میزان قابل توجهی افزایش یابد.
وی در عین حال تاکید کرد: از سوی دیگر به دلیل آنکه دارو به فرم آزاد نیست و 
در نانوذرات انکپسوله شده است، احتمال نفوذ دارو به بافت سالم کم می شود؛ از این 
رو عوارض جانبی شیمی درمانی کاهش می یابد، ضمن آنکه رهایش انفجاری دارو با 
اولتراسوند و تاثیرات مکانیکی آن بر روی بافت سرطانی،  رشد تومورها را کاهش خواهد 

داد.این دانش آموخته دکتری مهندسی پزشکی دانشگاه صنعتی امیرکبیر، با بیان 
اینکه در این سامانه دارویی داروی ضد سرطان دوکسوروبیسین بارگذاری شده است، 
خاطرنشان کرد: این دارو یک داروی عمومی )General( برای همه سرطان ها است که 

در این سامانه دارویی بارگذاری شده است.
به گزارش ایسنا،  این طرح یکی از طرح های مصوب برنامه نانومچ ستاد توسعه فناوری 
است که قرار است با حمایت از آن و جذب سرمایه گذار در مسیر تجاری سازی قرار گیرد.

یک شرکت ژاپنی یک باتری شارژسریع جدید با 
قدرت 50 آمپر ساعت توسعه داده که می تواند قدرت 

خودروهای برقی را تا سه برابر افزایش دهد.
به  الکتریکی،  خودروهای  سازندگان  اصلی  تمرکز 
حداکثر رساندن قدرت باتری ها است، به طوری که 
بتوانند با هر بار شارژ بیشترین کارایی را داشته باشند. 
به همین علت، فناوری های جدید باتری، نقش مهمی 

در استفاده از آنها دارند.
 "SCiB" توشیبا یک باتری شارژ فوق سریع موسوم به
که یک باتری سوپرشارژ یونی است، توسعه داده که ادعا 
می کند خودروهای برقی توسط آن می توانند سه برابر 
مسافتی که تاکنون طی می کردند را بپیمایند و سپس 

ظرف چند دقیقه دوباره به طور کامل شارژ شوند.
"SCiB" از سال 2007 به شکل های مختلفی موجود 

بوده است. ادعای اصلی توشیبا این است که اکنون این 
باتری توانایی شارژ شدن 90 درصد ظرفیتش را تنها 
در پنج دقیقه دارد. همچنین دارای عمر 10 سال و 
سطح بالایی از ایمنی است و راه خود را در تعدادی 
 Mitsubishi's" از جمله  برقی مشهور  از خودروهای 

MiEV" و "Honda Fit EV" پیدا کرده است.
"SCiB" فعلی از اکسید تیتانیوم لیتیوم به عنوان 
قطب مثبت خود استفاده می کند، اما توشیبا می گوید 

که اکنون یک راه بهتر یافته است.
نسل جدید "SCiB" با استفاده از مواد جدید برای 
آند )قطب مثبت( به نام اکسید تیتانیوم نیوبیوم ساخته 
شده که توشیبا قادر به ترتیب دادن آن به ساختار بلوری 
است و می تواند یون های لیتیوم را به طور موثرتر ذخیره 

کند. به این ترتیب، چگالی انرژی دو برابر می شود.

توشیبا یک نسخه 50 آمپرساعتی از باتری جدید را 
آزمایش کرده است و معتقد است که دارای ایمنی عالی 
و یک چرخه عمر طولانی است و بیش از 90 درصد 

از ظرفیت خود را پس از 5000 بار شارژ نگه می دارد.
این بیانگر این است که اگر در یک خودروی برقی 
شارژ  دقیقه  شش  تنها  با  بگیرد،  جا  جور  و  جمع 
فوق العاده سریع می تواند حدود 320 کیلومتر را طی 

کند، که این میزان سه برابر استاندارد فعلی است.
دکتر اوسامو هوری، مدیر مرکز تحقیقات و توسعه 
شرکت توشیبا می گوید: ما از پتانسیل آند جدید اکسید 
تیتانیوم نیوبیوم و نسل جدید SCiB بسیار هیجان زده 
هستیم. به جای پیشرفت تدریجی، این یک دستاورد 
فوق العاده است که تغییرات قابل توجهی در دامنه و 

عملکرد خودروهای برقی به وجود خواهد آورد.

کاهش عوارض شیمی درمانی با سامانه دارویی ضدسرطان

کارایی خودروهای برقی 3 برابر می شود
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معاون سیاسی امنیتی و اجتماعی استاندارقم تاکید کرد

سپاه خط قرمز نظام و حاکمیت جمهوری 
اسلامی است

معاون سیاسی امنیتی و اجتماعی استانداری قم با بیان این که سپاه پاسداران خط قرمز 
نظام و حاکمیت جمهوری اسلامی است، فرمایش های امام خمینی )ره( مبنی بر این که 
تداوم انقلاب اسلامی در گروه حفظ سپاه پاسداران است را مورد اشاره قرار داد و  گفت : 

ملت ایران همیشه در راه دفاع از آرمان های خود استوار بوده است.
احد جمالی روز دوشنبه در جلسه هماهنگی تشییع پیکرهای پاک هشت تن از شهدای 
گمنام هشت سال دفاع مقدس افزود: همه دستگاه ها موظف هستند تا با انجام وظایف 
خویش، حضور پرشور مردم در آیین های مختلف شب وداع، تشییع و تدفین شهدای 
بزرگوار را فراهم سازند.وی افزود: هرچه داریم از خون پاک شهدا و رشادت های هشت 
سال رزمندگان در صحنه های دفاع از خاک این کشورمان است.معاون استاندارقم با بیان 
این که شهدا تابع ولی فقیه بودند گفت: در زمان جنگ تحمیلی، همه دنیا در مقابل کشور 
ما ایستادند اما مردم با تبعیت از امام راحل در صحنه های مختلف با ایثارگی از میهن 
دفاع کردند.وی ادامه داد: طبق آمارهای ارائه شده 13 هزار شهید گمنام وجود دارد که 
از این تعداد 9 هزار تن شناسایی شده اند و سهم استان قم 750 شهید گمنام است.وی 
بیان داشت: همه باید اندیشه های شهدا را در جامعه برای نسل آینده تبیین کرده و آن 
را استمرار بخشیم، چراکه شهدا درس مقاومت و ایستادگی را از امام حسین)ع( پیشوای 
سوم شیعیان فراگرفتند.جمالی همچنین با بیان این که سپاه پاسداران خط قرمز نظام و 
حاکمیت جمهوری اسلامی است، فرمایش های امام خمینی )ره( مبنی بر این که تداوم 
انقلاب اسلامی در گروه حفظ سپاه پاسداران است را مورد اشاره قرار داد و خاطرنشان کرد: 

ملت ایران همیشه در راه دفاع از آرمان های خود استوار بوده است.
قم میزبان هشت شهید گمنام

 مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم نیز در این جلسه با اشاره به 
این که هشت شهید گمنام دفاع مقدس در شهر مقدس قم تشییع می شود گفت: مراسم 
آغاز تشییع روز پنجشنبه 20 مهرماه جاری ساعت 9 صبح با اقامه نماز میت توسط آیت 
الله حسین نوری همدانی در حرم حضرت معصومه)س( آغاز و به سمت خیابان شهدا 
و مدرسه علمیه معصومیه واقع در بلوار امین برگزار می شود.سرهنگ احمد حسینی 
گفت: سه تن از این شهدا در مدرسه معصومیه، 2 تن از شهدا در روز 21 مهرماه در شهر 
سلفچگان از توابع قم، 2 تن در دانشگاه پیام نور قم و یک تن در آمادگاه شهید فراشاهی 
طی هفته آینده با حضور مردم شهید پرور قم تدفین می شود.وی با بیان این که شهدای 
گمنام از عملیات های مختلف دفاع مقدس هستند گفت: 2 شهید 23 ساله و یک شهید 
17 ساله از عملیات های خیبر و محرم در مدرسه معصومیه، 2 شهید 16 و 17 ساله از 
عملیات والفجر در شهر سلفچگان از توابع قم، یک شهید 21 ساله از عملیات خیبر در 
آمادگاه شهید فراشاهی آرام می گیرند.وی ادامه داد: هنوز سن 2 تن از شهیدانی که قرار 
است در دانشگاه پیام نور دفن شوند اعلام نشده است. وی با تاکید بر با شکوه برگزار شدن 
آیین های تشییع شهدا گفت: ساخت یادمان شهدا از سوی نهادهایی که قرار است میزبان 
شهدا باشند در حال اجراست که امیدواریم با حضور پرشور مردم قم، آیین هایی در شان 
شهدا برگزار شود.تا کنون 63 شهید گمنام در 39 نقطه از استان قم تدفین شده اند که 

یادمان آنان، میزبان مردم شهید پرور قم است.
شب وداع با شهدای گمنام در مدرسه علمیه معصومیه 

مسئول مرکز امور طلاب و دانش آموختگان مرکز مدیریت حوزه های علمیه نیز گفت: 
مراسم شب وداع با پیکرهای مطهر شهدای گمنام با اجرای برنامه های سوگواری شهادت 
حضرت اباعبدالله الحسین)ع(، 19 مهرماه در مدرسه معصومیه قم برگزار می شود.حجت 
الاسلام محمود ملک دار ادامه داد: در شامگاه 20 مهرماه نیز مراسم ویژه ای برای سه تن 
از شهدایی که در مدرسه علمیه دفن می شوند برگزار می شود. وی گفت: ستاد تشییع 
شهدای گمنام در مرکز مدیریت حوزه های علمیه تشکیل شده است و کمیته های 
فرهنگی و اطلاع رسانی مشغول به فعالیت شده و در این زمینه یادمان شهدا طراحی و در 

مدرسه معصومیه ساخته شده است.
 10 هزار دانشجو میزبان شهدای گمنام

 محمدعلی حسینی رئیس دانشگاه پیام نور قم نیز با اشاره به این که 10 هزار دانشجو 
میزبان شهدای گمنام هستند گفت: این تعداد دانشجو به صورت خودجوش برای میزبانی 
از 2 تن از شهدا برنامه های مختلفی را در نظر گرفته اند و در همین راستا یادمان شهدا را 
طراحی و اجرا کرده اند. وی با بیان این که 24 مهرماه، کنگره بزرگداشت شهدا در قم برگزار 
می شود گفت: در این کنگره پیکرهای مطهر شهدا با حضور دانشجویان تشییع خواهد شد.

معاون استاندار: 

خط ریلی قم - کربلا برای انتقال زائران 
اربعین راه اندازی می شود 

معاون هماهنگی امور زائران استانداری قم گفت: با راه اندازی قطار قم - کربلا، بسترهای 
لازم برای انتقال زائران به مراسم اربعین امسال از مسیر ریلی فراهم شده است. 

یونس عالی پور روز دوشنبه در جلسه راه اندازی خط ریلی قم - کربلا، با اشاره به این که 
مسیر ریلی یکی از راه های مطمئن و مناسب برای انتقال زائران حسینی به عراق است، 
افزود: هم اکنون بسترهای مورد نیاز برای حرکت قطار در مسیر قم - کربلا فراهم شده 
است و زائران می توانند از این راه به کشور عراق سفر کرده و در حماسه عظیم اربعین 
شرکت کنند.وی بیان کرد: ظرفیت سفرهای ریلی به کشور عراق باید روز به روز گسترش 
یابد و اعزام زائران از این راه تنها به ایام اربعین محدود نشود، بلکه در سایر روزهای سال 
نیز شاهد انتقال زائران با قطار قم - کربلا باشیم. وی ادامه داد: رعایت مسائل امنیتی از 
نکات مهمی است که در راه اندازی قطار قم - کربلا نسبت به آن توجه شده است تا زائران 
با آرامش خاطر سفر کنند. عالی پور گفت: رسانه های استان، مردم را به سمت استفاده 

از قطار قم - کربلا تشویق کنند تا این قطارها با ظرفیت کامل به انتقال زائران بپردازد.
وی با اشاره به این که هزینه سفر با قطار قم - کربلا برای هر تن، یک میلیون و 900 هزار 
ریال است، افزود: با شرکت های عراقی مذاکرات لازم صورت گرفته است تا بابت انتقال 
زائران در آن طرف مرز هیچ هزینه دیگری دریافت نشود. وی با بیان این که ظرفیت هر 
رام قطار در مسیر قم - کربلا از 360 تا 750 تن است، ادامه داد: بر اساس پیش بینی ها 
بیش از چهار هزار تن آبان ماه سال جاری از این طریق به کشور عراق سفر و در آیین 
اربعین شرکت می کنند.  عالی پور در بخش دیگری از سخنان خود افزود: بر اساس فتوای 
شماری از مراجع تقلید سفر به کشور عراق برای شرکت در حماسه عظیم اربعین بدون 
داشتن گذرنامه و ویزا خلاف شرعی و قانونی است و با متخلفان برخورد لازم صورت می 
گیرد. وی ادامه داد: در ایام اربعین هیچ کس نباید به فکر سوء استفاده و واسطه گری غیر 
رسمی در جریان انتقال زائران باشد؛ مردم می توانند در صورت مشاهده هرگونه تخلف، 
آن را از طریق سامانه 124 به نهادهای نظارتی اطلاع دهند. معاون هماهنگی امور زائران 
استانداری قم گفت: افراد علاقه مند به شرکت در آیین اربعین باید از طریق سامانه سماح 
ثبت نام کنند، چراکه تنها ثبت نام از این راه مورد تایید ستاد مرکزی اربعین است. وی 
افزود: زائرانی که از طریق سامانه سماح ثبت نام می کنند از همان ابتدا بیمه می شوند و 
در تمام طول سفر تا زمان بازگشت تحت پوشش بیمه ای قرار دارند. وی با اعلام آمادگی 
مردم قم برای برپایی موکب های پذیرایی در مسیر پیاده روی اربعین، ادامه داد: امید است 
امسال نیز عزادارن حسینی در حرکت فرهنگی عظیم اربعین صحنه های ماندگاری را از 

خود به نمایش بگذارند و بیش از پیش موجب تعالی مکتب تشیع شوند.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم تاکید کرد

استفاده از ظرفیت  روستاها برای کاهش مهاجرت
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: در استان قم ظرفیت خوبی برای توسعه 
روستایی داریم و اگر بتوانیم مشکلات روستاها را حل کنیم، مهاجرت منفی از شهر به 

روستا خواهیم داشت.  
محمد رضا طلایی با اشاره به حمایت رئیس مجلس شورای اسلامی از توسعه روستایی، 
اظهار داشت: قانون توسعه روستایی و اعتباری که از محل توسعه ملی با سود پایین برای 

روستاها تخصیص یافته می تواند ظرفیت خوبی را ایجاد کند. 
وی با بیان این که 50 درصد اعتبارات روستایی به صورت شناور اعلام می شود و استان 
برای جذب آن باید تلاش کند، افزود: تسهیلات ارزان قیمت در کشور یک فرصت است 
و اگر از این فرصت استفاده نکنیم، زمان را از دست می دهیم. هر چه این پول را بیشتر 
در روستاها هزینه کنیم و سرمایه گذار را برای ورود به روستا، ترغیب نماییم، می توانیم از 
این ظرفیت بیشتر استفاده کنیم. وی نقش بخشداران را در این زمینه بسیار مهم دانست 
و خاطر نشان کرد: محوریت توسعه روستایی باید در دستان فرمانداری و بخشداری ها 
باشد، فرمانداری  و بخشداری ها عاملان اصلی توسعه روستایی هستند.  طلایی با اشاره به 
گلایه برخی روستائیان از جهادکشاورزی، گفت: در زمینه ساخت وساز در روستاها ما یک 
سری وظایف قانونی داریم و ممکن است با اجرای این قانون افرادی متضرر شوند که این 
موضوع باعث برخی ناراضایتی ها می شود. وی با بیان این که ساخت وساز در روستا باید 
چارچوب دار داشته باشد، بیان داشت: این که هر کسی در گوشه ای از روستا ساختمان 
بسازد و بدون توجه به محدودیت منابع کار کند، شرایط نا به سامانی را ایجاد خواهد کرد، 
این موضوع خلاف قانون است. رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم اضافه کرد: این 
که قانون حفظ کاربری را اجرایی کرده ایم وظیفه ما بوده و اگر این کار را انجام نمی دادیم 
کشاورزی و تولیدات آن دچار چالش می شد. وی به نقش بخشداران در توسعه روستایی 
اشاره کرد و گفت: باید بخشداران همگام با دستگاه های اجرایی متولی طی بازدید از 
روستاها با بررسی ظرفیت های روستا و ساکنین آن نسبت به برنامه ریزی و استفاده از 
اعتبارات کم بهره و سرمایه گذاری افراد کارآفرین در آن روستاها گامهای مثبتی بردارند.  
طلایی اضافه کرد: ما باید در توسعه روستایی مسائلی مانند حفظ منابع آب، حفظ منابع 
زیر بنایی، مسائل زیست محیطی و مسائل حفظ کاربری را مورد توجه قرار دهیم. رئیس 
سازمان جهاد کشاورزی استان قم با بیان این که در این زمینه به سیاست گذاری های 
درست نیاز داریم، افزود: با توجه به قوانینی که مجلس تصویب کرد و با توجه به اعتبار 
خوبی که در این زمینه قرار داده شد، امسال می تواند یکی از بهترین سال ها در زمینه 

توسعه روستایی باشد. 

بروز  در  مهم  نقشی  شک  بی  پرورش  و  آموزش  نظام 
خلاقیت افراد دارد. برای این منظور سیستم آموزشی به رغم 
بسیاری از مشکلات و نارسایی های موجود باید به سمت 

بهبود و ارتقای شاخص ها و امکانات خود گام بردارد. 
جوامع خواهان توسعه برای باز نماندن از تحولات پرشتاب 
جهان امروز، بی شک نیازمند یک نظام آموزش و پرورش 
اما  آموزشی  نظام کارآمد  این  و کارآمد هستند.  پیشرفته 
نیازمند مولفه هایی است که »خلاقیت آفرینی« یکی از مهم 

ترین آنها به شمار می رود.
به عقیده کارشناسان آموزشی، برای رسیدن به این هدف، 
باید در سیاست های نظام آموزشی فضای کافی برای ظهور 
خلاقیت نهادینه شود و برنامه  ریزان این نظام هدف  های 
آموزشی را در جهت رشد خلاقیت دانش آموزان، متناسب 

با فلسفه اجتماعی و تربیتی حاکم بر جامعه تدوین کنند.
تجویزی و تحمیلی نبودن محتوای کتاب های درسی، 
فراهم آوردن امکانات لازم جهت ارایه آموزش  های درسی 
در خارج از محیط کلاس درس، استفاده از معلمان خلاق 
و پذیرفتن ایده  های نو آنان و تشویق دانش   آموز خلاق از 
دیگر زمینه های رشد خلاقیت در محیط آموزشی به شمار 

می رود.
** نظام آموزشی؛ اهرم بیداری خلاقیت دانش 

آموزان
 »محمد نیک نژاد« عضو انجمن صنفی معلمان و فعال 
حوزه آموزش و پرورش، در گفت و گو با گروه پژوهش و 
تحلیل خبری ایرنا، در خصوص راه های ایجاد خلاقیت در 
دانش آموزان، بر لزوم ارتقای امکانات و شرایط کمی و کیفی 

آموزش در مدارس تاکید کرد. 
به گفته وی ، کشف و پرورش استعدادهای علمی و هنری 
خلاق باید از پایین ترین سطوح در مدارس آغاز شود و این 
مهم نیازمند تغییرات اساسی در سیستم آموزشی کشور 
است.نیک نژاد افزود: باید برنامه ریزی در ساختار آموزشی 
این  بتوان استعدادهای گوناگون در  باشد که  به گونه ای 
سیستم را کشف کرد زیرا هر یک از انسان ها ویژگی های 
منحصر به فردی دارند که باید این ویژگی ها به سمت رشد 
و شکوفایی سوق داده شود. فراهم آوردن بسترهای لازم در 

این زمینه بدون شک بر عهده آموزش و پرورش است. در 
ساختار آموزشی هم اولین کسی که باید مسوولیت شناسایی 

و پرورش افراد خلاق و نخبه را بر عهده گیرد، معلم است. .
** لزوم تحول در نظام آموزشی؛ از معلمان تا 

محتوای آموزشی
نیک نژاد در ادامه گفت وگو با ایرنا، در خصوص آنچه باید 
در نظام آموزش به منظور کشف و رشد خلاقیت ها دچار 
تحول شود، گفت: ابتدا باید معلمان به روز شوند. معلم باید با 
روش های استعدادیابی در سیستم های آموزشی موفق آشنا 
شود. در این مسیر می توانیم از تجربه های مثبت کشورهای 
دیگر استفاده کنیم، این تجربیات را بومی کنیم و در مدارس 
خود به کار بریم. با بهره گیری از روش های موجود در زمینه 
شناخت استعدادها در مدارس، قدرت تشخیص معلمان در 

شناخت دانش آموزان مستعد و خلاق بالا می رود.
به گفته وی، برای این هدف باید سیستم آموزشی برای 
معلمان کلاس ها و دوره های آموزشی برگزار کند و در 

کلاس ها روش های نوین استعدادیابی و پرورش استعدادهای 
درخشان را به آنان بیاموزد. نیک نژاد افزود: پس از آموزش به 
معلمان، گام دوم این است که ما ساختار و امکانات آموزشی 
را به سمت و سوی رشد و ارتقا پیش بریم و امکانات آموزشی 
شکوفایی  برای  لازم  بستر  که  کنیم  مهیا  طوری  را  مان 
استعدادها و خلاقیت ها در آن فراهم شود. از جمله این 
امکانات، تجهیزات آموزشی و آزمایشگاهی و فضای کلاسی 
مناسب است.این کارشناس آموزشی با تاکید بر لزوم تحول 
در محتوای آموزشی نیز گفت: باید درونمایه های آموزشی 
هم تغییر کند و طوری تنظیم شود که بر اساس آن یادگیری 
و فهم دانش آموزان از مطالب درسی در اولویت قرار گیرد. 
تمرکز سیستم آموزشی نباید روی حفظ کردن ، نمره و 
معدل متمرکز شود، بلکه باید بر پرورش استعداد و خلاقیت 
در دانش آموزان مستعد تمرکز کند. باید علاوه بر شاد و انگیزه 
بخش کردن دروس، از روش های ابتدایی آموزشی عبور کرده 

و به سمت حیطه های بالاتر آموزشی حرکت کنیم. 

نیک نژاد ادامه داد : باید سیستم آموزشی به سمتی حرکت 
کند که درک علمی دانش آموزان را بالا برده و از آموختن 
طوطی وار و حفظ کردن مسایل توسط دانش آموز عبور کند. 
باید روی قدرت تحلیل، ارزشیابی و درک و فهم بچه ها در 
مدارس کار کنیم. به این منظور در سطوح مختلف تحصیلی 
قطعا نیازمند به روز کردن محتوای کتاب های درسی هستیم. 
محتوای کتاب ها باید به گونه ای باشد که دانش آموز بتواند 

با آن ارتباط برقرار کند. 
** نظام آموزشی گذشته نگر شهروند خلاق نمی آفریند

»مجید ابهری« رفتارشناس و آسیب شناس اجتماعی نیز 
بر این باور است که نظام آموزشی برای خلاقیت آفرینی باید 

گذشته نگری را کنار بگذارد.
وی در این زمینه می گوید: نظام  های آموزشی گذشته  نگر 
نمی  توانند شهروندان خلاق و مبتکر تربیت کنند چرا که این 
گونه نظام  های آموزشی قواعد معین و ثابت برای رفتارهای 
معین و راه  حل  های خاص برای مسایل خاص تجویز می  
کنند و دانش  آموزان و دانشجویان خلاق مورد بی  مهری 
قرار می  گیرند. حتی سوالات و پیشنهادات آنها باید قالبی 
و در چهارچوب باشد اما در مقابل نظام  های آموزشی خلاق 
و آینده  نگر همواره به آینده نگاه دارند و هوشیارانه به پیش 

 بینی و پیشگیری می  پردازند.
این آسیب شناس اجتماعی افزود: در جامعه رو به رشد 
و  اقتصادی  به تحریم  های مختلف عملی،  توجه  با  ایران 
فرهنگی توجه به جایگاه و نقش خلاقیت از اهمیت حیاتی 
برخوردار است و شایسته است این حرکت و توجه از خانواده  

ها، مهدهای کودک و مراکز پیش  دبستانی آغاز شود.
بروز خلاقیت در شهروندان که اساس ایجاد نوآوری در 
جامعه به شمار می رود، نیازمند روزآمدی و تلاش نهادهای 
آموزشی و تربیتی از جمله خانواده و مدارس است. خانواده 
و نظام آموزشی باید فرصت  های لازم را برای سوال کردن، 
تجربه کردن و کنجکاوی کودکان فراهم کرده و در مقابل 
اینگونه رفتارها روش سرکوب و دعوت به سکوت پیشه نکنند. 
در این شرایط بی شک در آینده شاهد بروز خلاقیت هایی 
علمی و هنری خواهیم بود؛ خلاقیت هایی که تضمین کننده 

پیشرفت آتی کشور خواهند بود. 

شکوفایی خلاقیت در سایه نظام آموزشی کارآمد 

افزایش سرانه مطالعه مستلزم نهادینه سازی فرهنگ کتابخوانی است، فرهنگی که از 
کودکی انسان را با معنا و مفهوم کتاب آشنا و علاقه به یار مهربان را در او درونی سازد، 

اما چگونه می توان این فرهنگ و علاقه را در کودکان ایجاد کرد؟ 
افزایش سرانه مطالعه در کشور به برنامه جامع نیاز دارد که نخستین لازمه اجرایی 
شدن آن، علاقه مندی به کتاب از دوران کودکی است . هر چند که تاکنون برنامه و 
راهبردهای فراوانی برای افزایش سرانه مطالعه در کشور ارائه شده، اما متوسط سرانه 
مطالعه ایران نشانگر آن است که برای تحقق این مهم نیازمند برنامه بلند مدتی هستیم 

که علاقمندی به کتاب از کودکی شروع و در بزرگسالی نهادینه شود. 
اهمیت دوران کودکی به عنوان دورانی که در آن خمیرمایه شخصیت فرد شکل می 
گیرد موجب شد تا شعار روز جهانی کتاب کودک در سال 2017 با عنوان »بیایید با 
کتاب بزرگ شویم« انتخاب شود. برای تحقق نهادینه شدن مطالعه در دوران کودکی 

نخست لازم است دوره های مختلف رشد در کودک مورد بررسی قرار گیرد.
براساس گزارش روزنامه »گاردین« فرانسه در سال 2015 سرانه مطالعه در ایران 13 
دقیقه در روز بود که فاصله معنا داری با بسیاری از کشورهای دیگر دارد. هر چند که 
شاید آمار این روزنامه فرانسوی نسبت به واقعیت های جامعه اختلاف داشته باشد اما 
آمار منتشره داخلی نیز از ناچیز بودن سرانه مطالعه در کشور حکایت دارد. بر اساس 
آماری غیر رسمی، ایرانی ها با 2 دقیقه مطالعه در طول هفته جزو کشورهای کمتر 

کتابخوان قرار دارند.
نهادینه كردن مطالعه و مراحل رشد كودک

 نخستین جرقه های اجتماعی شدن فرد در خانواده شکل می گیرد؛ کودک در این 
محیط با تکیه بر قدرت یادگیری، رفتارهای اجتماعی والدین خود را الگو قرار می دهد. 
در این زمینه »جرج هربرت مید« روانشناس و اندیشمند آمریکایی برای دسته بندی 
مراحل رشد کودک و تقلید رفتار، نظریه بازی ها را مطرح کرده است. برپایه مولفه های 
این نظریه، مراحل اصلی رشد کودک به پیدایش مفهوم شناخت او از خود، بستگی دارد. 
کودک در بخشی از دوران رشد پیش از هر دوره ای از کسانی تقلید می کند که در 
پیرامون او قرار دارند، لذا نهادینه کردن برخی از جنبه های رفتار اجتماعی در این دوران 
نیازمند همکاری و همراهی خانواده ها است. والدین به عنوان الگو می توانند نقش مهمی 
در شکل گیری میزان علاقه یا دوری کودک به کتاب داشته باشند. همگامی آنها با فرزند 
در مطالعه یا بررسی تصاویر یک کتاب تاثیر زیادی بر ذهنیت کودک می گذارد. برپایه 
نظریه مید، شخصیت کودکان در نخستین سال های زندگی از تقلید ساده به بازی های 
پیچیده تری که در آن کودک نقش یک بزرگسال را بازی می کند، تکامل می یابد، در 
مسیر این تکامل میزان تشویق یا برخورد سلبی و ایجابی خانواده با کودک بسیار تاثیر 
گذار است. مید بر این دیدگاه است که »منِ« وجودی فرد در این دوره تحت تاثیر دیدگاه 

اطرافیان وی تکامل پیدا می کند. 
در دیدگاه هربرت مید این مرحله از رشد در قالب »بازی های نامنظم« )بی قاعده( 

تعریف می شود که پیش زمینه ای برای ورود به مدرسه و بازی های منظم محسوب می 
شود. در مرحله »بازی های سازمان یافته«کودکی موفق است که بخشی از زندگی او در 

خانواده به کتاب های کودکانه معطوف شده باشد.
هر چند که کودک در دوره بازی های نامنظم تنها از کتاب به عنوان ابزار بازی و 
سرگرمی استفاده می کند، اما با ورود به دوره رشد که از آن تحت عنوان بازی های 
سازمان یافته، نام برده شده است، کودک بیش از پیش با ارزش های کلی و قواعد 
اخلاقی بازی در جامعه آشنا می شود. آشنایی با کتاب و نهادینه شدن مطالعه در دوران 

کودکی می تواند الگویی مناسب برای جوانی و بزرگسالی باشد. 
اینکه خانواده به تنهایی در نهادینه سازی الگوهای رفتاری در کودک موثر باشد، 
تصوری باطل است، زیرا کودکان امروزه در خانه ای پا به دنیا می گذارند که جعبه 
جادویی تلویزیون جای قصه های پدربزرگ و مادربزرگ را گرفته است و کودکان از 

همان نخستین سال زندگی مجذوب برنامه های تلویزیون می شوند. تلویزیون باکانال 
های مختلف آن به عنوان عمومی ترین و پرمخاطب ترین رسانه جمعی، سهم عمده ای 
رادر آموزش و تاثیرگذاری بر رفتار کودک به خود اختصاص داده است، همین قدرت 
تاثیرگذاری تلویزیون به عنوان رسانه دیداری و شنیداری می تواند به صورت مفید و 

هدفمند در خدمت تعلیم و تربیت کودکان قرار گیرد.
نقش تاثیرگذار تلویزیون و میزان بالای تاثیر پذیری کودک از برنامه های این رسانه می 
تواند به خودی خود یک کلاس آموزشی برای نهادینه شدن بسیاری از رفتارهای کودک 
باشد. اگر تلویزیون در این زمینه نقش خود را به درستی ایفا کند می توان شاهد بود که 

کودکان در آینده نسبت به کتاب و کتابخوانی علاقمند باشند. 
ایجاد علاقمندی به كتاب 

تبدیل کتاب خوانی به یک فرهنگِ گسترده و مستمر نیازمند پرورش نسلی است که 
از نخستین سال های زندگی با کتاب آشنا باشد، زیرا طبق تحقیقات انجام شده افرادی 
که به کتاب و کتاب خوانی علاقه مند هستند فرزندان آن ها نیز به کتاب علاقه مند می 
شوند. یکی از راهکارهای ترغیب کودکان برای همنشینی با کتاب ایجاد علاقه مندی 
است. این راهکار در دوران کودکی باید در قالب انتخاب کتاب هایی سازگار با روحیه  ی 

کنجکاو و کودکانه آنها صورت گیرد. 
همخوانی کتاب با روحیه و میزان درک کودک از جهان پیرامون دومین راهکاری 
است که می تواند محرکی برای علاقمندی فرد به کتاب و کتابخوانی باشد. در این زمینه 
والدین باید نهایت دقت را داشته باشند تا کتاب هایی انتخاب کنند که با سن و سال و 

میزان فهم فرزند آنها سازگاری داشته باشد. 
در کنار جذابیت و درک مسایل کتاب، بحث تمایز فرهنگی در انتخاب کتاب کودک 
نباید به فراموشی سپرده شود.یکی از مسایلی که این روزها در قالب چشم و هم چشمی 
در بین خانواده ها رواج پیدا کرده انتخاب زبان خاص یا برنامه های آموزشی بیگانه با 
روحیه کودکان است. در این شرایط خانواده ها کتاب یا برنامه هایی را برای کودک 
انتخاب می کنند که با روحیه او سازگار نیست. این انتخاب موجب می شود در بلند 
مدت نه تنها شکوفایی استعداد کودک را شاهد نباشیم بلکه ناتوانی او از درک مطالب 
این کتاب ها یکی از مهمترین دلایلی کتاب گریزی است.  برپایه آنچه گفته شد ذهن 
پویای کودک و بالا بودن ماندگاری رفتارهای اجتماعی در او زمینه و فرصت مناسبی 
برای نهادینه کردن بسیاری از الگوهای رفتاری درست را در جامعه فراهم می کند. 
علاقمند کردن کودک به کتاب در نخستین سال های زندگی می تواند نوید بخش آینده 
ای باشد که در آن سرانه مطالعه در آن افزایش یابد و مطالعه صرفا به مدرسه و دانشگاه 

منتهی و محدود نشود. 
برای تحقق این مهم افزون بر خانواده و وسایل ارتباط جمعی، نهادهای مرتبط و 
آموزش و پرورش می باید برنامه های جامع و ویژه ای را در دستور کار قرار دهند تا در 

بلند مدت رویای همنشینی کودک و کتاب در جامعه محقق شود.

کودک و کتاب؛ واقعیتی که نباید از آن غفلت کرد 

صدمات ترافیکی مسئله سلامت عمومی بوده و علت عمده 
فوت و صدمات در سراسر دنیا هستند. 

 موتور سواران و دوچرخه سواران به دلیل اینکه در راه 
هایی که خودروها با سرعت بالا و اتوبوس ها و کامیون ها 
تردد داشته کمتر قابل رویت می باشند، همچنین به دلیل 
عدم حفاظت فیزیکی این افراد خطر بالایی در تصادفات 

دارند.
در کشورهای با درآمد متوسط و پائین مالکیت خودرو و 
میزان استفاده از آن معمولًا نسبت به کشور ها با درآمد بالا 
کمتر می باشد. درنتیجه استفاده از موتور سیکلت و سایر 

وسایل نقلیه دوچرخ در این کشورها بالا می باشد.
صدمات سر و گردن عامل عمده فوت و صدمات شدید و 
ناتوانی موتورسواران و دوچرخه سواران می باشد. هزینه های 
اجتماعی صدمات سر برای نجات یافتگان خانواده های آن 
ها و جامعه به دلیل نیاز مکرر مراقبت های ویژه یا طولانی 
مدت بالا می باشد. صدمات سر و اغلب هزینه های این قبیل 
صدمات فشار زیادی را برروی هزینه های مراقبت بهداشتی 

کشور و اقتصاد آن تحمیل می کند.
تعریف كلاه ایمنی:

کلاه ایمنی عبارت است از طراحی وسیله حفاظتی که 
بتواند سر را در تصادفات وحوادث محافظت نماید.

کلاه ایمنی نباید دراستفاده معمولی وبه مرور زمان دچار 
تغییرات زیاد و در مواجهه با شرایط آب و هوائی ازقبیل 
خورشید، باران و سرمای شدید فرو بپاشد و همچنین نباید 
برای پوست، مو و تنفس ضرر داشته و غیرسمی و غیر 

الرژیک باشد.
کلاه ایمنی لازم است بالا گوش و پشت گردن باشد دارای 
نقاب چشم و پوشش پایین صورت بوده و بر روی عملکرد 
سیستم بینایی وشنوایی اثر نگذاشته وکارایی آن ها را کاهش 
ندهد و طوری طراحی شده باشد که دمای داخلی را به طور 
غیرعادی افزایش نداده و برای پیشگیری از افزایش دمای 

احتمالی بر روی آن حفره های مناسب تهویه تعبیه نمود.
مكانیزم صدمات سر:

درک آناتومی سر در فهم مکانیزم صدمات سر و مغز مهم 
می باشد. به طور خلاصه اطلاعات مهم آناتومی سر در ذیل 

اشاره شده است :
1-مغز توسط استخوان جمجمه احاطه شده است.

را  جمجمه  قاعده  که  استخوانی  سطحی  روی  2-مغز 
تشکیل می دهد، قرار گرفته است.

3-طناب نخاعی از طریق حفره زیر مغز عبور می کند.

نام  به  بافت سختی  به استخوان  4-در زیر و چسبیده 
سخت شامه قرار دارد که مغز را احاطه کرده است.

5-بین مغز و سخت شامه فضایی وجود دارد که از مایع 
مغزی نخاعی پر شده و بافت مغز را از تکان های شدید 

محافظت می کند.
6-مغز در مایع مغزی نخاعی غوطه ور است ولی می توانند 

فقط یک میلی متر در هر جهت حرکت داشته باشند.
7-جمجمه نیز توسط پوست سر پوشیده شده است که 

خودش نقش محافظتی دارد.
در سانحه موتورسیکلت و دوچرخه دو مکانیزم اساسی 
برای صدمه به مغز وجود دارد که عبارتند از: از طریق تماس 
مستقیم و از طریق افزایش سرعت مغز در کاسه سر هر کدام 
از این مکانیسم ها باعث انواع مختلفی از صدمات می شوند.

در زمانی که موتور سوار و دوچرخه سوار دچار سانحه می 
شود راننده اغلب از وسیله نقلیه به بیرون پرتاب می شود.

در صورتی که سر راننده به جسم سختی مانند زمین 
برخورد کند حرکت سر به سمت جلو متوقف شده ولی مغز 

به حرکت خود ادامه داده تا اینکه به جمجمه برخورد کرده 
و سپس مغز برگشته وبه سمت دیگر جمجمه برخورد می 

کند.
این نوع صدمه می تواند از صدمه خفیف سر مانند کاهش 
سطح هوشیاری موقتی تا ضربه کشنده مغزی باشد. صدمات 
سر بر اثر برخورد با جسم یا در اثر افزایش و کاهش سرعت به 

دو گروه صدمات باز و بسته سر تقسیم می شوند.
بسته است و هیچ  اثر صدمات  اکثر ضربات مغزی در 
جراحت بازی در مغز مشاهده نمی شود. موتور سوارانی که 
از کلاه ایمنی استفاده نمی کنند احتمال ایجاد ضربه مغزی 
و سایر صدمات سر در آن ها بیشتر است.کلاه ایمنی لایه ای 
اضافی،  برای سر ایجاد کرده و انسان را در برابر اشکال شدید 

آسیب مغزی حفاظت می کند.
نحوه عملكرد كلاه ایمنی :

هدف استفاده از کلاه ایمنی، کاهش خطر آسیب شدید 
سر و مغز به وسیله کاهش نیرو ضربه وارده به سر می باشد. 
معمولًا کلاه ایمنی دارای سه عملکرد برای کاهش آسیب 

است:
1( سرعت ضربه وارده به جمجمه را کاهش می دهد و از 

این رو جا به جایی مغز در هنگام سانحه کنترل می شود.
2( ماده نرم موجود در کلاه برخی ضربات را جذب نموده 
و در نتیجه سر با آهستگی به کلاه ایمنی برخورد می کند 
و این بدان معناست که مغز با نیروی زیادی با جمجمه 

برخورد نمی کند.
3( کلاه ایمنی نیروی ضربه را در سطح بزرگتری پخش 
می کند تا نیرو در روی ناحیه خاصی از جمجمه متمرکز 

نشود.
4( کلاه ایمنی به عنوان یک مانع فیزیکی عمل کرده و 

مانع برخورد جمجمه با شی می شود.
اجزای تشكیل دهنده كلاه ایمنی:

پوسته :
بخش قوس دار خارجی کلاه ایمنی فشار تماسی را بر 
روی سطح وسیعی توزیع کرده تا فشار وارده به سر کاهش 
یابد. پوسته از جنس سخت طراحی شده تا در زمان برخورد 
با شی سخت متراکم شده و بتواند حفاظت لازم را در برابر 
نفوذ اشیاء کوچک، تیز و سرعت بالا تأمین کرده و اغلب 
از بالشتک های داخل کلاه ایمنی در مقابل سایش ها و 
ضربات در طول استفاده روزانه محافظت می کند. این نیازها 
بدین معناست که پوسته باید سخت بوده و سرتاسر پوسته 

خارجی صاف باشد.
آستری جاذب ضربه:

آستری مورد نظر از ماده نرم و ضد ضربه ساخته شده و 
معمولًا از جنس پلی استرین انبساطی است که استیروفوم 
نامیده می شود.این آستری در زمان تصادم نیروی وارده 
ناشی از برخورد سر به سطح داخلی کلاه ایمنی را جذب و 

مستهلک می کند.
بالشتک راحتی :

فوم نرم ولایه پارچه ای که بر روی سر قرار می گیرد که 
این ماده باعث ثابت شدن سر در کلاه می شود.

سیستم نگهدارنده یا بند چانه :
این بخش، وظیفه نگهداری کلاه بر روی سر در زمان 
تصادف را دارد.بند از دو طرف به پوسته متصل شده است. 
بند های چانه و گردن که به طور ویژه برای نگهداری کلاه 
بر روی سر در زمان سانحه طراحی شده باید به طور صحیح 

مورد استفاده قرار گیرند.
پلیس راهنمایی و رانندگی فرماندهی انتظامی 
استان قم

لزوم استفاده از کلاه ایمني در رانندگي با موتورسیکلت چیست؟ 






